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Světové události 

Se začátkem roku propukly v Kazachstánu masové protesty proti zvyšující se ceně 

plynu, které během pár dní přerostly v protivládní demonstrace. Tamní prezident požádal o 

pomoc Rusko, odmítl jednat s demonstranty a nařídil proti nim užít střelbu.  

Napětí narůstalo na hranicích Ukrajiny a Ruska z důvodu shromažďování ruských 

vojenských jednotek. Objevily se myšlenky, zda se nechystá anexe ukrajinského území. EU 

spolu s USA přizvala ruskou stranu k vyjednávání. Rusko si k uklidnění napětí kladlo jednu 

zásadní podmínku – již žádné další rozšiřování NATO směrem na východ. Většina států Evropy 

podpořila Ukrajinu vojenskou výbavou, na což Moskva zareagovala kontroverzním krokem a 

uznala nezávislost proruských lidových republik v Doněcké a Luhanské oblasti. Na tomto 

území trvá napětí od ruské anexe Krymu v roce 2014. 

Od 4. do 20. února se oči celého světa upřely k čínskému Pekingu, kde se konaly 

XXIV. zimní olympijské hry. Místo jejich konání bylo vnímáno jako kontroverzní, neboť 

komunistický režim v Číně nedbá lidských práv, zejména u etnických Ujgurů.   

Do historie se jistě zapíše datum 24. února, kdy započala invaze ruských a běloruských 

jednotek na území Ukrajiny. Krok, k němuž dal pokyn samotný ruský prezident Vladimír Putin, 

rozpoutal válku na Ukrajině. Řada měst, včetně hlavního města Kyjeva, byla bez lítosti 

bombardována. Svět se z převážné většiny postavil proti agresorovi a vyzval Rusko, aby 

jednotky stáhlo. Putin ale na výzvy nedbal a nadále si stál za tím, že je třeba Ukrajinu 

„denacifikovat“ a zbavit ji neonacistické vlády. Hrdinsky se zachoval nejen ukrajinský lid, ale 

i jeho prezident Volodymyr Zelenskyj, který odmítl zemi opustit a stal se tak důležitou oporou 

Ukrajinců, kteří na frontě bojovali za nezávislost své země.  

Rusku se nezdařil prvotní plán, který počítal s bleskovým zabráním ukrajinského území. 

Jeho jednotky sice dobývaly některá města, letiště či vojenské cíle, v brzké době o ně ale opět 

přicházely. Samotný Kyjev se Putinově armádě dobýt nepodařilo. Moskva tak během dubna 

rozhodla, že upustí od snahy zisku celého území a přesune své jednotky pouze na východ 

Ukrajiny do oblasti tzv. Donbasu.   

Západní svět zásoboval Ukrajinu zbraněmi, municí, zdravotnickým materiálem a 

financemi. Na Rusko byly uvaleny tvrdé sankce, tou nejtvrdší bylo jeho odpojení od tzv. 

systému SWIFT, což pro něj prakticky znamenalo prudký ekonomický propad. Pro Evropu ale 

naopak znatelné zdražení ruské ropy a zemního plynu. 

Putinova vojska se neštítila během války útočit i na civilní cíle. Ostřelovány tak byly i 

budovy škol a školek, nemocnic, nákupních center či bytových domů. Ruské zdroje se ale 

nadále dušovaly, že k útokům na tyto budovy nedochází. Z fronty ale přicházely důkazy o tom, 

že jde o lži – civilisté umírali při ostřelování Charkova, Mariupolu nebo Černigovu. Právě tato 

tři města se stala symbolem nemilosrdného vedení války ze strany Putinova režimu. Řada 

evropských politiků mluvila až o genocidě ukrajinského národa. 

Jen za prvních 20 dní války uprchlo z Ukrajiny přes 3 miliony lidí, převážně žen a 

dětí. Dvě třetiny všech uprchlíků směřovaly do Polska, další na Slovensko, do Maďarska nebo 

do Česka. Šlo o největší pohyb lidí od konce druhé světové války. Pět měsíců po začátku 

konfliktu už počet uprchlíků stoupnul na 9,5 milionu. S postupem času a přesunem bojů na 

východ se někteří utečenci začali vracet zpět na Ukrajinu. 
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Ruská ofenziva na východě Ukrajiny také nebyla nikterak úspěšná. Začátkem června 

zde ruské jednotky kontrolovaly území zhruba o rozloze Československa. Podařilo se jim dostat 

pod kontrolu třeba města Mariupol nebo Cherson. Hrůzné záběry přišly z města Buča, kde byly 

po znovudobytí Ukrajinci objeveny masové hroby s více jak 400 popravenými civilisty. Řada 

těl zemřelých ležela také na ulicích, některé z nich se jejich vrazi pokusili spálit. Rusko nadále 

sveřepě jakékoliv vražděný civilních obyvatel odmítalo, obvinění označilo za zinscenovaná. 

Začátkem dubna byla Ruská federace z důvodu své válečné agrese vyloučena z Rady 

pro lidská práva OSN. V průběhu května ji v této radě nahradila Česká republika.  

Dle dostupných údajů od vypuknutí války do začátku června zemřelo 4169 ukrajinských 

civilistů (z toho 268 dětí), dalších téměř 5000 bylo zraněno. Svět nadále pokračoval v podpoře 

Ukrajiny – a to jak finanční, tak i materiální. Jen Evropská unie poslala do začátku léta podporu 

ve výši 2 miliard eur. 

Boje během léta uvízly na mrtvém bodě. Ukrajina nadále hrdinně vzdorovala a dařilo se 

jí postupně získávat dříve Ruskem zabrané území. Na řadě míst přešly ukrajinské jednotky do 

protiofenzivy. Podařilo se jí dobýt zpět více jak 2000 km2. Napětí narůstalo u Záporožské 

jaderné elektrárny, která byla ruskými jednotkami ostřelována. 

8. září celý svět ochromila zpráva o úmrtí britské královny Alžběty II., která byla se 

70 lety na trůně nejdéle vládnoucí britskou panovnicí v historii. Zesnula ve věku 96 let ve svém 

sídle na zámku Balmoral, kde v posledních měsících života pobývala z důvodu zdravotních 

komplikací. Na britský trůn v den úmrtí panovnice nastoupil její prvorozený syn Charles coby 

král Karel III. Státní pohřeb královny sledovalo 19. září v televizi 4,1 miliardy lidí po celém 

světě.  

21. září vyhlásil ruský prezident Vladimir Putin částečnou mobilizace, která se dotkla 

více jak 300 tisíc ruských vojáků v záloze. Krok vysvětlil obranou země před postupem 

západních států. Řada mužů se spolu se svými rodinami raději rozhodla prchnout ze země.  

30. září, v den 84. výročí podepsání Mnichovské dohody, podepsal Vladimir Putin 

listiny stvrzující ruskou anexi čtyř okupovaných oblastí Ukrajiny. Učinil tak na základě 

zmanipulovaných proruských referend, která se v těchto oblastech v předchozích dnech konala. 

Konkrétně šlo o oblast Doněckou, Luhanskou, Chersonskou a Záporožskou. Západní svět a 

rovněž Ukrajina odmítli anexi uznat, odsoudilo ji také Valné shromáždění OSN.  

V polovině listopadu pokořil počet lidí na planetě milník 8 000 000 000. Celá miliarda 

lidí přibyla za pouhých 11 let.  

Mezi 20. listopadem a 18. prosincem proběhlo v Kataru Mistrovství světa ve fotbale. 

Katar se tak stal první arabskou zemí v historii, ve které se mistrovství konalo. Vítězství si 

odneslo mužstvo z Argentiny.  

Do konce roku neskončily boje na území Ukrajiny. Koncem prosince se válečná linie 

táhla od Chersonu, přes Záporoží, kolem Doněcku, Kramatorsku směrem k hranicím s Ruskem. 

Právě Cherson se ukrajinským vojákům podařilo během listopadu získat zpět pod svou správu, 

což bylo významným symbolickým vítězstvím. Ruské jednotky neustále podnikaly náletové 

útoky po celém ukrajinském území – využívaly k tomu zejména bezpilotní drony.  
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Události v ČR 

Česká reakce na válku na Ukrajině 

Naše země má s vpádem ruských vojsk své vlastní dodnes bolestné zkušenosti ze srpnových 

dní roku 1968. Také proto náš národ stál v těžkých dnech na straně Ukrajiny. Vpád ruských 

jednotek na její území, k němuž došlo 24. února, ostře odsoudilo v různých průzkumech přes 

90 % respondentů. Už v prvních dnech bojů vznikla řada finančních sbírek, na které mohli lidé 

posílat peníze za účelem pomoci ukrajinskému lidu. Již dva dny po prvních útocích se vybralo 

přes 150 milionů korun. Česká města vyvěsila ukrajinské vlajky jako symbol solidarity. 

Organizace uspořádaly po republice materiální sbírky, kam mohli dobrovolníci přinášet 

oblečení, potraviny či zdravotnický materiál. 

V Praze a řadě dalších měst probíhaly demonstrace za podporu napadené Ukrajiny. 27. února 

se na největší z nich na pražském Václavském náměstí sešlo až 80 000 lidí, účastníci tak zaplnili 

celou jeho plochu od Národního muzea až po Můstek. Na akci vystoupil premiér Petr Fiala 

/ODS/, velvyslanec Ukrajiny v ČR Jevhen Perebyjnis, řada českých zpěváků a herců.   

Státní představitelé odsoudili ruský útok už v den jeho počátku. Premiér Petr Fiala se postavil 

za tvrdé sankce proti Rusku, včetně jeho odstřihnutí od systému SWIFT. Prezident Miloš 

Zeman rovněž podpořil tvrdé sankce, neboť, jak sám řekl, „šílence je zapotřebí izolovat“. Uznal 

svou chybu, protože o pár dní dříve tvrdil, že Rusové nejsou blázni a nepustí se do operace, 

která by jim přinesla více škody než užitku. K odsouzení se přidala i předsedkyně PS Markéta 

Pekarová Adamová /TOP 09/ a předseda senátu Miloš Vystrčil /ODS/. 

Česká vláda uvolnila Ukrajině na pomoc zbraně a munici v hodnotě 188 milionů korun, 

v dalších dnech pak vojenský materiál v hodnotě 400 milionů korun. Všem ruským letadlům, 

vojenským i civilním, byl zakázán průlet naším vzdušným prostorem (k tomuto opatření 

přistoupila i řada dalších zemí Evropy). Prchajícím Ukrajincům byl nabídnut azyl. Řada lidí 

nabízela k ubytování vlastní soukromé prostory.  

Premiér Petr Fiala /ODS/ se 15. března společně s polským premiérem a vicepremiérem a 

slovinským premiérem vydal přímo do centra bojů, do ostřelovaného Kyjeva, aby se s 

prezidentem Zelenským osobně setkal a podpořil jej. Ubezpečil ukrajinskou stranu, že podpora 

ze strany ČR bude i nadále pokračovat. Česko se do té doby stalo cílem více jak 200 tisíc 

uprchlíků. Za celou dobu ruské agrese do naší země uteklo na 450 tisíc Ukrajinců.  

Jako první stát na světě jsme Ukrajině poslali několik desítek tanků T-72. Společně s jejich 

dodávkou byla zaslána také další bojová vozidla. Velkou měrou přispěli i „obyčejní občané“, 

české veřejné sbírky vynesly na podporu Ukrajiny přes 3,4 miliardy korun (k polovině dubna). 

Vlna zdražování  

Uplynulá covidová pandemie a následná válka na Ukrajině zapříčinila nejen u nás, ale i ve 

světě, strmý nárůst cen. Inflace v Česku v průběhu března stoupla na 12,7 %, rostla nejrychleji 

za posledních 25 let. Na konci minulého roku činila 6,6 %. Stouply ceny spotřebního zboží, 

pohonných hmot a také energií. Začátkem června inflace stoupla na nejvyšší hodnotu od roku 

1993 – na 16 %., vrcholná hodnota v září pak dosáhla na 18 %. V politických kruzích se pro 

vlnu zdražování vžilo označení „drahota“. Samotné zdražování nejlépe ilustrují ceny v českých 

supermarketech: 
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Zboží Cena v lednu 2022 Cena v květnu 2022 

Rohlík 1.90 2.50 

Chléb pšenično-žitný (1200 g) 29.90 39.90 

Sýr Leerdamer, plátky (100 g) 39.90 45.90 

Hrubá mouka (1 kg) 12.90 19.90 

Vejce (10 ks) 34.90 42.90 

Máslo (250 g) 59.90 62.90 

Káva Jacobs (250 g) 99.90 129.90 

Řepkový olej (1 l) 52.90 69.90 

Ceny převzaty z článku na serveru Seznam Zprávy ze dne 12. 5. 2022 

Zdražování se výrazně promítlo také na cenách pohonných hmot či energií. Cena elektřiny 

dosáhla koncem srpna 24,24 Kč za 1 kWh. Na začátku roku přitom byla cena 3,07 Kč za  

1 kWh. Zvyšující ceny vyvolaly mezi lidmi strach, zda budou schopni během zimy zaplatit 

výdaje za vytápění svých domácností. Vláda během podzimu schválila zastropování cen 

elektřiny a plynu – maximální ceny činily 6 000 Kč/1MWh elektřiny a 3 000 Kč/1MWh plynu. 

Nový pražský arcibiskup 

Do postu pražského arcibiskupa za dosavadního kardinála Dominika Duku byl Vatikánem 

v průběhu května vybrán olomoucký arcibiskup Jan Graubner. Úřadu se ujal počátkem 

července. Monsignore Jan Graubner v minulosti navštívil naši obec, roku 2010 se v místním 

kostele sv. Leonarda účastnil svěcení nového oltáře v kostelním presbytáři. 

České předsednictví v Radě Evropské unie 

Od 1. července se Česká republika ujala podruhé od svého vstupu do EU předsednictví v její 

Radě. Motem našeho předsednictví bylo „Evropa jako úkol“. Za priority si vláda stanovila 

zvládnutí uprchlické krize a poválečnou obnovu Ukrajiny, energetickou bezpečnost, posílení 

evropských obraných kapacit a bezpečnost v kyberprostoru, strategickou odolnost politiky 

Evropy a odolnost demokratických institucí.  

Ničivý požár v Národním parku České Švýcarsko  

Koncem července se v NP České Švýcarsko nebezpečně rychle rozšířil požár, což bylo 

zapříčiněno trvalý suchem a velkým horkem. Oheň zasáhl kolem 1600 ha parku a to jak na 

našem, tak i na německém území. Vstup do parku byl zakázán, evakuovány byly obce na území 

NP a také některé v jeho okolí. Na místě zasahovalo přes 80 jednotek hasičů z celé republiky, 

hasit pomáhaly i vrtulníky a letadla. Pomoc v podobě letadel vyslala Itálie a následně Švédsko. 

Hasičům se během pěti dnů podařilo zajistit, aby se oheň nerozšiřoval na nové území, vyhnul 

se tak Hřensku a slavné Pravčické bráně. Dým z požáru se vlivem proudění větru rozšířil po 

celé republice a dostal se až k nám na Olomoucko.  

Komunální a senátní volby 

Volby do obecních zastupitelstev a 1. kolo voleb do třetiny Senátu PČR proběhly 23. a 24. září. 

Nejvíce zastupitelských míst tradičně obsadili nezávislí kandidáti, dále kandidáti KDU-ČSL, 

STAN, ODS a ANO. Právě hnutí ANO zvítězilo ve většině krajských měst, ve dvou největších 

– v Praze a Brně – však zvítězila koalice SPOLU. Oproti volbám před čtyřmi lety si, co do 
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počtu nových mandátů, nejvíce polepšilo hnutí SPD. Volební účast dosáhla 45,30 %.  O týden 

později proběhlo 2. kolo senátních voleb, které ovládla koalice SPOLU, účast 19,44 % voličů.  

Summit evropských lídrů v Praze 

V rámci českého předsednictví v Radě EU se v Praze konal ve dnech 6. a 7. října summit 44 

představitelů evropských států. Dorazili jak zástupci všech 27 členských států EU, tak i 17 

nečlenských zemí – mezi nimi třeba premiérka Velké Británie, prezident Turecka nebo 

ukrajinský premiér. Hlavními tématy jednání byl mír v Evropě, problematika migrace či 

energetiky.  
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Obecní úřad 

Po většinu roku (celkem na čtyřech zasedáních) zasedalo obecní zastupitelstvo zvolené ve 

volbách roku 2018 a tedy v následujícím složení: 

Starosta Ing. Jaroslav Dvořák 

1. místostarosta Miloslav Antl 

2. místostarosta Petr Niessner 

člen zastupitelstva Mgr. Lucie Přikrylová Roman Piňos 

 MUDr. Pavla Hluší Ing. Libor Blaťák 

 Ing. Ivo Černý doc. JUDr. Ondřej Svaček, LL.M. Ph.D. 
 

Nově zvolení zastupitelé ve volbách dne 23. a 24. září 2022: 

Starosta Petr Niessner 

1. místostarostka Mgr. Lucie Přikrylová 

2. místostarosta Ing. Jaromír Sleha 

člen zastupitelstva Miloslav Antl 

 Ing. Libor Blaťák 

 Zdeněk Filip 

 MUDr. Pavla Hluší 

 doc. JUDr. Ondřej Svaček, LL.M. Ph.D. 

 Mgr. Iveta Šutová 
 

Nově ustanovené výbory: 

Kontrolní výbor: Předseda: Miloslav Antl 

Členové: Roman Piňos, Mgr. Petr Šuta 

Finanční výbor: Předseda: Ing. Libor Blaťák 

Členové: Vladimíra Piňosová, Ing. Marek Dvořák 

Výbor pro výstavbu obce a energetiku: Předseda: JUDr. Ondřej Svaček 

Členové: Zdeněk Filip, Ing. Ivo Černý, Ing. Jiří Zatloukal, Ing. Radek Lepař  

Výbor pro sport, kulturu a práci se spolky: Předsedkyně: Mgr. Lucie Přikrylová 

Členové: Mgr. Zuzana Šínová, Jiří Osladil, Jan Šulc, Mgr. Kateřina Navrátilová  

Výbor pro životní prostředí a digitalizaci: Předseda: Ing. Jaromír Sleha 

Členové: Mgr. Hana Životská, Libor Kočí 

Výbor pro občanské záležitosti: Předsedkyně: MUDr. Pavla Hluší 

Výbor pro školství a mládež: Předsedkyně: Mgr. Iveta Šutová 

Členové: Mgr. Jiří Moláček, Bc. Marcela Piňosová 
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Během kalendářního roku 2022 proběhlo šest veřejných zasedání obecního zastupitelstva. 

V případě potřeby může starosta obce během roku svolat zasedání mimořádné. Na programu 

zasedání jsou pravidelné body jednání: zpráva o činnosti obecního úřadu, plnění usnesení – pak 

část týkající se aktuálních věcí a diskuse. 

21. veřejné zasedání proběhlo 8. února 2022 v zasedací místnosti. Přítomno bylo 7 zastupitelů, 

Mgr. Lucie Přikrylová a MUDr. Pavla Hluší byly omluveny z důvodu karantény. Zúčastnilo se 

také 6 hostů z řad občanů. Po tradičních úvodních náležitostech v podobě zprávy o činnosti 

obecního úřadu a zprávě Kontrolního výboru představil Ing. Ivo Černý plán veřejnosprávních 

kontrol na letošní rok. V plánu je 7 kontrol – 2 kontroly ZŠ, 2 obecního úřadu, po jedné u SDH, 

TJ FC a spolku ProVás. Miloslav Antl navázal vysvětlením změn v metodice zadávání 

veřejných zakázek. Zastupitelé schválili změnu v zadávání těchto zakázek tzv. z ruky 

z původních 100 000 Kč nově na 300 000 Kč. Následující bod se věnoval u nás již tradiční 

problematice restaurací. Současný nájemce restaurace Za Kulturním domem pan Pleva podal 

výpověď z nájmu k 30. dubnu 2022. Obec chce restauraci zachovat, chce tedy oslovit nové 

zájemce o provoz podniku. Zastupitelstvo dodatečně schválilo odpuštění nájmu panu Plevovi 

za období říjen až prosinec 2020, kdy byly restaurace z vládního nařízení uzavřeny. V dalším 

bodu byli přítomni informováni o průběhu kácení stromů podél stezky z Hněvotína do Ústína. 

Pokácené dřevo bude opět, jako minule, poskytnuto zdarma občanům a spolkům. Následující 

bod byl věnován žádostem fyzických a právnických osob. Po nich následovaly záležitosti 

z bodu „Různé“. Zastupitelé revokovali své rozhodnutí z 20. zasedání, spolek SDH nedostane 

dotaci na výzbroj a výstroj, obec potřebné vybavení nakoupí z vlastních prostředků.  

Ing. Jaroslav Dvořák informoval o formální schůzce s krajským hejtmanem Ing. Josefem 

Suchánkem, který obecní úřad navštívil koncem ledna. Na schůzce se probíraly jak problémy 

obce, tak otázky kolem Plánu rozvoje Olomouckého kraje. Dále zastupitelstvo schválilo nákup 

další vánoční výzdoby, která poslouží k nazdobení ulic. Miloslav Antl pohovořil o výstavbě, 

Petr Niessner o kulturních a společenských akcích. Na konci tohoto bodu byla schválena 

inventarizační zpráva obce za minulý rok. Překvapením pro všechny přítomné byla informace 

ohledně možného posunu v přípravě cyklostezky Hněvotín – Topolany. Jednání, která se táhla 

již několik let a zastavila se na neústupných majitelích některých potřebných pozemků, začínala 

nabírat nový směr. Jeden z majitelů, který doteď prodej či směnu pozemku odmítal, přistoupil 

na možnost posunutí svého pozemku – obec by tak získala potřebný pás široký 4 metry, který 

vede podél silnice. V této souvislosti byl schválen záměr o odkoupení části sousedního 

pozemku parc. č. 280/4. Tato část by byla následně směněna s majitelem za část pozemku parc. 

č. 280/3. Takto by se vyřešil vleklý problém a výstavba cyklostezky by byla v celé její délce 

umožněna. Závěr jednání patřil smlouvám a jejich dodatkům, diskusi a rozpočtovým opatřením. 

Následně starosta jednání ukončil.  

22. veřejné zasedání připadlo na 12. dubna 2022. V zasedací místnosti bylo přítomno  

7 zastupitelů, omluveni byli doc. JUDr. Ondřej Svaček a MUDr. Pavla Hluší. Dorazilo celkem 

12 hostů z řad občanů. Po úvodních pravidelných náležitostech seznámil přítomné Ing. Libor 

Blaťák s Inventarizační zprávou a Účetní uzávěrkou ZŠ a MŠ Hněvotín za minulý rok. 

Výsledek hospodaření ve výši 282 534,78 Kč byl převeden do rezervního fondu školy. 

Zastupitelé oba dokumenty schválili. Projednána byla dále také Roční účetní závěrka obce za 

rok 2021. Hospodářský výsledek obce činil 9 836 556,93 Kč. Zastupitelé se zabývali také 

žádostmi ze strany fyzický a právnických osob – většinu schválili, zamítnuta však byla žádost 

hněvotínské farnosti o uzavření partnerské smlouvy na opravu kostelní střechy. Jedním 

z dalších bodů bylo zvolení nových členů školské rady ze strany zřizovatele – členy se stali  
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Ing. Vilém Koníček a MUDr. Pavla Hluší. Na programu schůze dále bylo projednání změny  

č. 1 Územního plánu obce – zastupitelé revokovali své usnesení ze svého 18. zasedání v srpnu 

2021. Přítomní se dozvěděli o zakázkách malého rozsahu. V plánu je celková revitalizace FIT 

stezky, která po osmi letech provozu přestává vyhovovat současným požadavkům, výměna 

osvětlení víceúčelového hřiště ve sportovním areálu a výsadba 52 stromů podél cyklotrasy do 

Ústína a na dalších vybraných lokalitách. Miloslav Antl, který o zakázkách promluvil, zmínil i 

další záležitost v podobě plánovaného odkoupení pozemku pro výstavbu cyklostezky do 

Topolan. Zastupitelé zakoupení odsouhlasili. Starosta obce Ing. Jaroslav Dvořák seznámil 

přítomné s pomocí ukrajinským uprchlíkům ze strany obce. Místostarosta Petr Niessner 

pohovořil o uskutečněných a plánovaných kulturních akcích. Jednou z posledních 

projednaných záležitostí bylo schválení toho, že oba místostarostové mohou nově zastupovat 

obec při svatebních a jiných obřadech. Závěr patřil tradičně diskusi, v níž bylo projednáno 

několik různorodých témat. Po diskusi a schválení usnesení starosta jednání ukončil.  

23. veřejné zasedání se konalo 7. června 2022. Ze zastupitelů byli omluveni Roman Piňos  

(z důvodu služební cesty) a MUDr. Pavla Hluší, v zasedací místnosti tak bylo přítomno  

7 zastupitelů a 12 hostů. Po tradičních úvodních náležitostech byli přítomní Ing. Liborem 

Blaťákem seznámeni se závěrečným účtem obce za uplynulý rok. Výdaje činily 50 483 913 Kč, 

příjmy 53 944 185 Kč. Obec k 31. 12. 2021 hospodařila s majetkem v hodnotě 289 004 736 Kč. 

Zastupitelé schválili celoroční hospodaření „bez výhrad“. Zmíněn byl i závěrečný účet 

Mikroregionu Kosířsko. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák informoval o blížících se volbách do 

obecních zastupitelstev. Zastupitelé se shodli, že i v pro příští volební období bude v Hněvotíně 

zvoleno 9 zastupitelů. Miloslav Antl promluvil o nutnosti odkoupení 9 m2 pozemku pro 

chystanou cyklostezku do Lutína, zmíněno bylo i zavkladování a uhrazení kupní ceny za 

pozemek parc. č. 280/35 o ploše 806 m2. Tento zmíněný pozemek obec smění za část pozemku 

potřebnou pro zbudování cyklostezky do Topolan. Zastupitelstvo se v dalších bodech věnovalo 

žádostem fyzických a právnických osob (neschválilo žádost o provozování soukromé mateřské 

školy „Montessori škola Olomouc“ v naší obci). Jeden z bodů byl věnován prodloužení 

ubytování ukrajinským uprchlíkům v bytech v DPS. Prodlužováno bude po dvou měsících. 

Následně bylo jednáno o zakázkách malého rozsahu (zejména prací týkajících se opravy střechy 

a fasády budovy MŠ č.p. 101 – zastupitelé schválili výjimku z metodiky, tzn. komise pro 

zadávání veřejných zakázek jimi byla pověřena, aby vybrala dodavatele a starosta následně 

uzavřel smlouvu o dílo) dále pak bylo informováno o chystané rekonstrukci komunikace II/570 

Hněvotín – Nedvězí a o podpoře Mysliveckého sdružení Blata ze strany obce ve věci uzavření 

smlouvy o Honebním společenství Hněvotín-Topolany. Petr Niessner promluvil o 

uskutečněných a připravovaných společenských akcích. Miloslav Antl zase o pokračující 

výstavbě. Závěr jednání patřil diskusi, která se tentokrát točila zejména kolem třídění odpadů. 

Po diskusi starosta jednání ukončil.  

Poslední 24. veřejní zasedání ve funkčním období 2018–2022 proběhlo 23. srpna 2022. 

Přítomno bylo všech 9 zastupitelů a 25 hostů. Starosta Ing. Jaroslav Dvořák informoval o 

přípravě voleb do obecního zastupitelstva, přítomní se dozvěděli rozlosování čísel pro 

jednotlivé kandidátní listiny a informaci o vedení volební komise – předsedkyní bude paní 

Lenka Slehová, místopředsedkyní slečna Aneta Glogarová, zapisovatelkou slečna Pavla 

Marešová. Zastupitelé následně schválili požadavek vedení ZŠ a MŠ o navýšení rozpočtu pro 

rok 2022 o 450 000 Kč z důvodu navýšení cen plynu a elektrické energie. Projednán byl bod o 

záměru bezúplatné směny pozemku obce – jde o pozemky v místech plánované vodní nádrže – 

záměr bude vyvěšen na úřední desce. Nejsledovanějším bodem programu bylo projednání 
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nákupu novějšího cisternového vozidla pro zásahovou jednotku SDH Hněvotín. Obec má zájem 

zakoupit vůz v ceně do 5 milionů Kč (repasovaný či po opravě). Zastupitelé tak schválili 

zajištění soutěže v jednoduchém podlimitním řízení pro obec ze strany společnosti BM asistent 

s. r. o. Miloslav Antl navázal s informací ohledně zakázek malého rozsahu (bylo zrušeno 

výběrové řízení na opravu střechy MŠ č.p. 101; zahájeny byly úpravy ostrůvku na okružní 

křižovatce a osázení zeleně kolem oplocení areálu FC). V bodě „Různé“ byli přítomní 

informováni o dopravních omezeních, která jsou spojená s opravou povrchu silnice mezi 

Hněvotínem a Lutínem. Dále bylo projednáno zvýšení poplatku za hřbitovní místo – 

z dosavadních 10 Kč/rok na 50 Kč/rok. Následovaly informace o výstavbě, schválení smluv 

obce a Petr Niessner pohovořil o konání společenských akcí. Po diskusi starosta poděkoval 

všem zastupitelům za jejich čtyřletou práci pro obec a zasedání ukončil.  

1. ustavující veřejné zasedání nově zvoleného zastupitelstva proběhlo 18. října 2022 na sále 

kulturního domu. Přítomno bylo všech 9 nově zvolených zastupitelů a 73 hostů. Úvodem 

schůze složili zastupitelé slib ve znění: 

Slibuji věrnost České republice. 

Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji funkci budu vykonávat svědomitě,  

v zájmu obce a jejích občanů a řídit se Ústavou a zákony České republiky. 

Hlavním bodem programu byla volba starosty obce. Petr Niessner navržený kandidátkou 

„OPĚT ZA JEDEN PROVAZ“ získal 5 hlasů pro a 4 proti, byl tak do této funkce zvolen. 

Následně ocenil dlouholetou práci dosavadního starosty Ing. Jaroslava Dvořáka a jménem 

občanů obce mu předal pamětní pohár a kytici, hosté v sále emeritního starostu ocenili dlouhým 

potleskem. Následovala volba místostarostů – první místostarostkou byla pěti hlasy zvolena 

Mgr. Lucie Přikrylová. Druhým místostarostou byl stejným počtem hlasů zvolen Ing. Jaromír 

Sleha, Následovalo zvolení předsedů jednotlivých výborů, zde už byla všechna navržená jména 

schválena jednomyslně. Schůze pokračovala schválením toho, že naši obec bude v Regionu 

Haná a Mikroregionu Kosířsko zastupovat nový starosta Petr Niessner a 1. místostarostka Mgr. 

Lucie Přikrylová. Následovaly tyto body: návrh rozpočtu ZŠ a MŠ Hněvotín pro rok 2023, 

návrh obecního rozpočtu pro týž rok, projednání návrhu inventarizace obecního majetku za rok 

2022, zadání zakázky malého rozsahu pro prodloužení Válkova, schválení navýšení stavu 

zaměstnanců obce o jednoho člověka, informace o pořízení nové hasičské cisterny, uzavření 

partnerské smlouvy s obcí Lutín v souvislosti se stavbou cyklostezky, vypsání výběrového 

řízení na další hydrogeologický vrt HVH2 a žádost o bezúplatný převod pozemků z majetku 

Olomouckého kraje. Následovala diskuze na různorodá témata a ukončení zasedání.  

2. veřejné zasedání se uskutečnilo 6. prosince 2022 na sále kulturního domu. Přítomno bylo 

osm zastupitelů, omluvena byla MUDr. Pavla Hluší, a 15 hostů. Šlo o zasedání se značně 

nabitým programem, trvalo tak rekordní tři hodiny. Zmíním zde tedy pouze nejvýznamnější 

probírané body. Byl schválen rozpočet pro ZŠ a MŠ Hněvotín na rok 2023 ve výši 4 120 000 

Kč, byly navýšeny výdaje na provoz a zájmové kroužky. Zastupitelé schválili úpravu Programu 

pro poskytování dotací a darů z obecního rozpočtu – byl navýšen dar pro SR při ZŠ a SRPŠ při 

MŠ. Rozpočet obce pro příští rok byl Ing. Liborem Blaťákem přednesen v podobě s příjmy ve 

výši 37 milionů Kč a výdaji 50 milionů Kč, financování činí 13 milionů Kč. Pokračovalo se 

schválením strategického plánu rozvoje obce pro léta 2023 až 2026 s výhledem do roku 2030. 

Schválen byl také plán rozvoje sportu ve stejném období a nový návštěvní řád sportovního 

areálu. Zastupitelé se postupně dostali k žádostem fyzických a právnických osob a následně 
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k obecním smlouvám a jejich dodatkům – schválena byla třeba směna pozemků pro vybudování 

vodní nádrže nebo cyklostezky do Topolan. V bodě různé čekalo na přítomné 21 různých bodů. 

Šlo mj. o informaci týkající se závěrečné zprávy o činnosti ZŠ a MŠ Hněvotín, informaci o 

kontrole obecního hospodaření, o revokaci usnesení z 18. 10. 2022 (zrušení veřejné soutěže pro 

stavbu „prodloužení Válkova“) a 22. 2. 2007 (úprava složení komise pro zadávání veřejných 

zakázek), informace o pokračující výstavbě v obci a o uspořádaných i plánovaných kulturních 

akcích, o změně cen za vodné a stočné od 1. 1. 2023 (vodné nově za 41 Kč, stočné 49 Kč), o 

navýšení ceny za odvoz komunálního odpadu (poplatek 700 Kč/osobu/rok), uzavření příkazní 

smlouvy pro zajištění IT systémů obce, nových technologií, webu apod., dodatečnou volbu 

členů některých výborů nebo schválení externího auditu, který prověří zakázku „posílení 

vodovodního řádu na Velkém Klupoři“. Již během probírání některých bodů se rozvinula 

diskuse, která pokračovala po probrání všech bodů. Následně bylo jednání starostou obce 

Petrem Niessnerem ukončeno.   

___________________________________________________________________________ 

Zaměstnanci obecního úřadu 

Oproti seznamu zaměstnanců z kroniky za minulý rok 2021 nedošlo ke změně, vyjma 

zaměstnance na pozici správce IT. V druhé polovině října ukončil pracovní poměr s obecním 

úřadem na vlastní žádost Ing. Petr Procházka.   
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Komunální volby v obci 

V letošních podzimních volbách do obecních zastupitelstev kandidovalo v Hněvotíně pět 

kandidátek. O místo v devítičlenném zastupitelstvu se ucházelo celkem 45 kandidátů. Všichni 

kandidovali coby nezávislí kandidáti bez politické příslušnosti. 

č. 1   Zelená pro Hněvotín č. 2   „OPĚT ZA JEDEN PROVAZ“ 
Poř. Kandidát Věk Poř. Kandidát Věk 
1. Ing. Jaromír Sleha 42 1. Petr Niessner 50 

2. Ing. Radek Lepař 39 2. Mgr. Lucie Přikrylová 47 

3. Antonín Procházka 48 3. Ing. Marek Dvořák 42 

4. Ing. Tomáš Hejtman 42 4. Ing. Vilém Koníček 56 

5. Mgr. Hana Životská 37 5. Mgr. Zuzana Šínová 38 

6. Radomír Kreuzer 50 6. Zdeněk Filip 59 

7. Miroslav Onderka 65 7. Jiří Osladil 45 

8. Ludmila Stoličková 71 8. Václav Šulc 73 

9. Jana Papicová 79 9. Bc. Miroslava Kočí 44 

č. 3   Hněvotínští patrioti č. 4   SPOLEČNĚ PRO HNĚVOTÍN 
Poř. Kandidát Věk Poř. Kandidát Věk 
1. Miloslav Antl 58 1. Ing. Ivo Černý 56 

2. Ing. Libor Blaťák 58 2. JUDr. Ondřej Svaček 40 

3. Roman Piňos 47 3. Mgr. Martin Pospíšil 46 

4. MUDr. Pavla Hluší 50 4. Iveta Čechová 53 

5. Ing. Petr Kolář 61 5. Pavel Krytinář 48 

6. Petr Pokorný 58 6. Ing. Jiří Zatloukal 50 

7. Ing. Vlasta Šimonková 56 7. Jan Šulc 41 

8. Renáta Ječmeňová 50 8. Miroslav Dorazil 48 

9. Milan Horyl 57 9. Marie Jurášová 73 

č. 5   Naše srdce bije pro Hněvotín  
Poř. Kandidát Věk    

1. Mgr. Iveta Šutová 50    

2. Ing. Petr Procházka 45    

3. Mgr. Pavel Pekař 33    

4. Dušan Mádl 53    

5. Dagmar Kaštylová 52    

6. Ing. Martin Volmut 46    

7. Mgr. Jiří Moláček 28    

8. Mgr. Miloslav Juřen 63    

9. Bc. Marcela Piňosová 26    

 

Nejmladší kandidát: Bc. Marcela Piňosová (26 let) – Naše srdce bije pro Hněvotín 

Nejstarší kandidát: Jana Papicová (79 let) – Zelená pro Hněvotín   

Průměrný věk kandidátů na jednotlivých kandidátních listinách: 

č. 1 – 52,56 let  č. 4 – 50,56 let 

č. 2 – 50,44 let  č. 5 – 44      let 

č. 3 – 55      let 
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Volby proběhly ve dnech 23. a 24. září 2022, volební místnost se nacházela na sále kulturního 

domu. V místní volební komisi zasedlo 13 členů: 

funkce jméno delegován/a 

Předsedkyně komise Lenka Slehová  

Místopředsedkyně  Aneta Glogarová  

Zapisovatelka Pavla Marešová  

Členové Jaroslava Dvořáková starostou 

 Dominik Hynek SPOLEČNĚ PRO HNĚVOTÍN 

 Pavlína Lepařová Zelená pro Hněvotín 

 Markéta Martiníková starostou 

 Barbora Mádlová Naše srdce bije pro Hněvotín 

 Adam Niessner OPĚT ZA JEDEN PROVAZ 

 Vít Polák starostou 

 Sára Procházková starostou 

 Eliška Slehová Hněvotínští patrioti 

 Jana Svobodová starostou 

 

Volební účast v Hněvotíně dosáhla 60,95 %, odvolit přišlo 846 voličů z celkových 1 388. Do 

obecního zastupitelstva byli zvoleni tito kandidáti: 

č. 1 Zelená pro Hněvotín  

Ing. Jaromír Sleha 121 hl. 
  

č. 2 „OPĚT ZA JEDEN PROVAZ“  

Petr Niessner 343 hl. 

Zdeněk Filip 286 hl. 

Mgr. Lucie Přikrylová 270 hl. 
  

č. 3 Hněvotínští patrioti  

Miloslav Antl 383 hl. 

Ing. Libor Blaťák 330 hl. 

MUDr. Pavla Hluší 317 hl. 
  

č. 4 SPOLEČNĚ PRO HNĚVOTÍN  

JUDr. Ondřej Svaček 182 hl. 
  

č. 5 Naše srdce bije pro Hněvotín  

Mgr. Iveta Šutová 206 hl. 

 

Celkový zisk hlasů dle jednotlivých kandidátek: 

Zelená pro Hněvotín   716 hl.  (9,81 %) 

„OPĚT ZA JEDEN PROVAZ“ 2 164 hl.  (29,66 %) 

Hněvotínští patrioti   2 489 hl.  (34,11 %) 

SPOLEČNĚ PRO HNĚVOTÍN 961 hl.  (13,17 %) 

Naše srdce bije pro Hněvotín  965 hl.  (13,22 %) 

 

Kompletní výsledky s hlasy pro všechny kandidující jsou přiloženy v příloze kroniky.   
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Výstavba v obci 

Občané se informace o pokračující výstavbě v obci dozvídají ze stránek obecního Zpravodaje 

nebo z informací na pravidelných zasedáních zastupitelstva. Zde je souhrn stavebních akcí za 

kalendářní rok 2022. 

V úvodních měsících nového roku se pracovalo na těchto akcích: 

→ byl upraven zadní vjezd do sportovního areálu za udírnou a šatnami, plocha vjezdu byla  

     zpevněna a nově vydlážděna 

→ nově vydlážděna byla část chodníku na Velkém Klupoři u domů č.p. 120 a č.p. 121 

→ započaly práce na instalaci brány do vjezdu na dvůr školy č.p. 250, plánuje se napojení  

     budovy na obecní vodovod, dosud využívala vlastní studnu, uvažuje se o úpravách prostor  

     pro zásobování školní kuchyně a místa pro jídlonosiče 

→ v kulturním domě proběhla oprava topení, stejně tak v ordinacích lékařů 

→ započaly přípravné práce na zpevnění cesty podél potoka mezi domy č.p. 456 a č.p. 459 

→ poslední lednový den byly úspěšně dokáceny staré topoly podél cyklotrasy do Ústína, na  

     jejich skácení byla opět povolána firma Martin Latiok; práce započaly již před rokem, ale  

     kvůli sporům s Hnutí DUHA byly pozastaveny; dále firma odfrézuje zbylé pařezy, oseká  

     vrby a menší větve spálí 

→ komplikace opět vyvstaly u plánovaného prodloužení komunikace U Zahrádek, majitel  

     přilehlého pozemku se již poněkolikáté odvolal a akci tak opět zdržel 

V prvních jarních měsících práce pokračovaly: 

→ byly připravovány výkopy, do nichž byly pokládány rozvody nového veřejného osvětlení 

→ v bytech v DPS byly nainstalovány signalizační hlásiče požáru 

→ ve vjezdu do dvora ZŠ č.p. 250 byla zprovozněna brána na elektrický pohon ovládaná  

     dálkovým ovládáním 

→ došlo k rozebrání letitého oplocení kolem zahrady s hřištěm mateřské školy, následně byl  

     zbudován plot nový, včetně nové uzamykatelné brány 

→ pokračovaly přípravy oplocení rozšířené části sběrného dvora u firmy Kontejnery Müller,  

     opozdila se ovšem výroba velkokapacitních kontejnerů pro nedostatek železného materiálu 

→ byly nově vymalovány přízemní prostory kanceláře v budově kulturního domu 

S blížícím se létem probíhaly následující akce: 

→ pokračovalo překládání elektrického vedení do země ve středu obce, dále v ulici Za Školou  

     a na Topolanské, v souvislosti s tím také instalace nového veřejného osvětlení 

→ probíhaly přípravy na vybudovaní zpevněné komunikace podél potoka mezi Koutem a  

     ulicí Západní, v tomto úseku bylo také instalováno veřejné osvětlení  

→ započato bylo v rekonstrukci mobiliáře na FIT stezce ve spolupráci se společností  

     RUNEX 

→ nezastavily se práce na cyklotrasách (úpravy jejich povrchu a další…) 

→ byly vyměněny poškozené odpady v klubovně u knihovny v kulturním domě 

→ pokračovala výmalba přízemí KD – chodby, kancelář 

→ na lampy byla instalována květinová výzdoba 

→ přípravy instalace pítek na FIT stezce a ve sportovním areálu  

Léto provázely v naší obci tyto práce: 

→ ve spolupráci s ČEZ Distribuce byla dokončena instalace stožárů s novým LED osvětlením 
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→ pokračovaly úpravy nájezdů na propojovací komunikaci podél potoka v západní části obce 

→ cyklotrasa do Ústína byla přesypána jemnější frakcí a následně uválena – tento povrch  

     bude více vyhovovat cyklistům 

→ obec využila opravy komunikace II/570 a připravila podmínky pro chodník, který povede  

     až ke společnosti WANZL – byl zatrubněn dosavadní příkop, zasypán kamenivem a  

     osazen obrubníky  

→ s pomocí brigádníků byl upraven stavební dvůr a rovněž centrální ostrůvek na okružní  

     křižovatce, který byl zbaven porostu, posypán kamínky a osazen novou výsadbou 

→ se společností Spro Lutín byla upravena skládka zeminy ve Skalách 

Několik málo prací probíhající během začátku podzimu: 

→ bylo dokončeno položení obrubníků a finální zpevnění povrchu cesty podél potoka mezi  

     částí Kout a ulicí Západní 

→ podél oplocení a v prostoru sportovního areálu byla osázena zeleň v podobě stromů a  

     křovin, vysázení stromků bylo zajištěno podél cyklotrasy do Ústína 

→ probíhala renovace litinového kříže u č.p. 225 v zatáčce na Lutínské ulici – kamenná část  

     byla specializovanou firmou rozebrána, odvezena a očištěna, kovová část byla rovněž 

     odvezena k renovaci – už v průběhu října se kamenná část na své místo vrátila  

→ s finanční podporou obce probíhala již od jara kompletní rekonstrukce střechy kostela sv.  

     Leonarda, během podzimu byla ze střechy snesena malá věžička (sanktusník), která byla  

     v havarijním stavu a musela tak být zcela nově zhotovena – více o této rekonstrukci  

     v kapitole Římskokatolická farnost  

S postupujícím podzimem a počínající zimou se pracovalo na následujících místech: 

→ bylo opraveno elektrické přívodní vedení do vodárny ve Skalách, které bylo narušeno při  

     zemních pracích v blízkosti kabelu 

→ dokončena byla oprava vedení veřejného osvětlení v ulici Za Školou 

→ dokončena byla revitalizace FIT stezky – oprava dřevěných prvků, osazení nových cedulí 

→ skončily práce na renovaci křížku v zatáčce na Lutínské, na své místo se vrátila i litinová  

     část 

→ byl opraven chodník na Topolanské ulici 

→ instalováno bylo vánoční osvětlení ve většině ulic 

→ došlo k revizi komínu na budovách v obecním majetku včetně vyvložkování komínů  

     v DPS 

→ dokončeny byly také úpravy hlavního ostrůvku okružní křižovatky 
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Zájmové organizace a spolky 

MS ČČK a Klub seniorů 

Místní skupina ČČK, kterou vede paní Jitka Ponížilová, měla v letošním roce 61 členů. 

V průběhu celého roku byly uskutečňovány návštěvy u jubilantů, kteří byli obdarováni 

drobným dárkem. V květnu proběhla členská schůze spojená se zdravotní přednáškou. 

Členky se podílely na pečení koláčků pro jarní i podzimní setkání seniorů. V září byl nejen pro 

místní seniory zorganizován výlet na Brněnskou přehradu a k hradu Veveří. Výletníci se 

k hradu projeli vyhlídkovou plavbou po přehradě a po prohlídce interiérů hradu se vydali do 

Veverské Bítýšky na oběd. Následovala prohlídka Jarošova mlýna, v němž se nachází expozice 

mlynářského řemesla.  

Před Vánoci se po dvou covidových letech opět konalo pečení perníčků na sále kulturního 

domu. Členky ČČK společně s dětmi vyráběly několik druhů sladkého cukroví. 

V podvečerních hodinách došlo na kinokavárnu, v níž mohli rodiče ochutnat výrobky svých 

dětí. Součástí byla také tvořivá dílnička, kde si mohly děti vyrobit vánoční dekorace na 

stromeček.   

Členové klubu seniorů se pravidelně setkávají poslední čtvrtek v měsíci v klubovně kulturního 

domu. Podílejí se na životě v obci a rovněž na údržbě zeleně, jak prokázali letos v dubnu v okolí 

FIT stezky. V červnu se senioři vypravili do Litovle, kde si prohlédli pivovar, městské muzeum 

a historické centrum. V závěru roku členové klubu společně oslavili Silvestra.  

Myslivecké sdružení Blata 

Epidemiologická situace na začátku roku podruhé v řadě neumožnila konání tradičního 

mysliveckého plesu. Po zbytek roku ale už covid činnost místních myslivců neovlivnil.  

Hned 26. února se sešli v areálu Výrovky na plánovaném sčítání zvěře. I v tomto roce byli ale 

myslivci nízkými stavy zvěře zklamáni. Pozornost byla věnována zejména počtu zaječí, srnčí a 

bažantí zvěře. Malým povzbuzením byl obstojný početní stav koroptví, kterých je v místní 

honitbě kolem stovky. Součástí akce byla rovněž brigáda na odklízení popadaných a 

polámaných stromů, které by jinak ohrožovaly návštěvníky areálu Výrovky.  

Několik členů MS Blata se 25. března vypravilo na veřejnou prohlídku trofejí spárkaté zvěře za 

roky 2020 a 2021, která probíhala v Příkazech. Jeden z vystavených úlovků patřil Pavlu 

Tomanovi, který je členem MS Blata – konkrétně šlo o úlovek šestiletého srnce.  

Myslivci se zapojili i do přípravy další obecní akce, konkrétně Hněvotínského koštu. Připravili 

na něj občerstvení v podobě srnčího guláše.   

V klubovně obecního úřadu se 9. dubna konala výroční členská schůze sdružení. Přítomní 

myslivci během ní ocenili uplynulou spolupráci se starostou obce Ing. Dvořákem a také se 

zastupiteli a zaměstnanci úřadu – zejména v souvislosti s vítězstvím ve sporu s Olomouckým 

krajem o 40 ha orné půdy, které mělo zastavět biomedicínské centrum. Pozvání na schůzi přijal 

pan Roman Koutek z Topolan, který zastupoval asociaci soukromých zemědělců – pochválil 

dobrou spolupráci s myslivci a vyslovil přání, aby MS nadále hospodařilo na současné honební 

výměře i v následujících 10 letech. Za to se dočkal hlasitého potlesku přítomných.  



 

17 

 

Po dvouleté covidové pauze proběhla na Výrovce 23. dubna zkouška jezevčíků. Akce se 

zúčastnilo 24 vůdců se svými psy. Celodenní zkoušku sestávající z více disciplín zde složilo 20 

psů, devět z nich na plný počet bodů.  

14. května se myslivci vypravili společně se členy Klubu chovatelů jezevčíků ČR na norování 

na polích v okolí obce. Lišky představují pro myslivce velký problém, neboť způsobují velký 

úbytek zajíců a další zvěře a také přenášejí nebezpečnou vzteklinu. Z důvodu poklesu počtu 

zvěře dokonce museli členové MS v minulém roce zrušit tradiční hon.  

První ročník Gulášování v Hněvotíně, který proběhl začátkem července na hřišti FC, si myslivci 

nemohli nechat ujít. Jejich družstvo „Divočáci z Výrovky“ ve složení Pavel Pospíšil, Miroslav 

Špičák a Petr Kubíček si za svůj srnčí guláš odneslo 2. místo v kategorii „hlas lidu“. 

Začátkem září se na sále kulturního domu uskutečnila valná hromada Honebního společenstva 

Hněvotín-Topolany. Jak bylo již v dubnu avizováno, bylo schváleno, že nájemcem honitby 

bude na dalších 10 let MS Blata. Valná hromada se věnovala i dalším záležitostem, které byly 

dány schváleným programem.  

Další ročník akce „O pohár sv. Václava“, v pořadí již sedmý, proběhl 28. září v areálu Výrovky. 

Zapojilo se 25 střelců, na vítězné první místo dosáhl Mgr. Jiří Hanák z Charvát, druhý skončil 

Václav Holík a třetí Petr Toman. Myslivci se postarali o občerstvení a zdárný průběh akce, 

kterou spolupořádají s politickou iniciativou Koruna Česká. Ani letos nechyběl historický 

spolek Kirri z Pňovic a stánek s kávou od kastelána fortu Křelov Romana Prokeše.   

Závěr roku se nesl ve znamení brigád. Během prvních listopadových dnů se členové sdružení 

sešli a vybudovali další novou, v pořadí již šestou, kazatelnu. S instalací horní části kazatelny 

na podstavec vypomohl myslivcům se zvedací technikou pan Roman Koutek.  

Spolek ProVás 

V letošním roce se spolek ProVás Hněvotín naplno vrátil ke své činnosti, která byla 

v uplynulých dvou letech ovlivňována covidovou pandemií. Letos proběhly všechny jím 

plánované akce.  

Na stejné místo jako minulý rok se v období Velikonoc vrátila zvířátka v nadživotní velikosti 

vyplněná senem. Pentlemi a kraslicemi byl nazdoben i strom v jejich sousedství. Dvě slepičky 

a dva králíci se stali cílem jarních procházek rodičů s dětmi. I letos byly děti, které na strom 

přispěly vlastní nazdobenou kraslicí, odměněny balíčkem sladkostí.  

V květnu se přihlášení zájemci se spolkem vypravili na výlet. Objednaný autobus všechny 

zavezl do druhohor, konkrétně do Dinoparku Ostrava. Děti i rodiče mohli na 35 ha parku 

obdivovat přes 70 modelů pravěkých ještěrů.  

S blížícími se prázdninami spolek uspořádal letní kino, z důvodu nepříznivého počasí proběhlo 

poprvé na sále kulturního domu. Dětští diváci ale nepřišli o oblíbené bramborové spirály a 

popcorn, které si mohli vychutnat při sledování animovaného filmu Croodsovi: Nový věk.  

Týden od 6. do 13. srpna patřil 8. ročníku spolkového tábora pod názvem „Cirkusoviny“. Přes 

70 dětí se proměnilo pod vedením principála Martinéze (Martin Skácel), klauna Pítra (Petr 

Niessner) a mima Marčéla (Marek Niessner) v profesionální cirkusáky. Každé z pěti barevných 

družstev představovalo jeden z cirkusů, který vedl principál z řad dětí. Stejně jako 

v předchozích letech, i letos se tábor konal v areálu Pastviny Univerzity Palackého. 
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Nejzajímavějšími momenty týdne byl příjezd profesionálních artistů a žonglérů – Jana Hlavsy, 

který dětem věnoval výukovou lekci v žoglování a následně předvedl vystoupení, během 

kterého balancoval s různými předměty na bradě (mj. s jízdním kolem, štaflemi nebo pivním 

setem) a Michala Třísky, který předvedl své vystoupení na jednokole. Vrcholem celotýdenního 

cirkusového výcviku bylo závěrečné vystoupení všech dětí – diváci zhlédli loutkové divadlo, 

pantomimu, řadu tanečních a gymnastických vystoupení a nakonec všechna družstva zazpívala 

společnou píseň „Červená, žlutá, zelená, fialově modře zbarvená…“. V rámci tradičního 

každoročního výletu se letos děti s 16 vedoucími prošlo po okolí Králíků.    

Začátkem září se spolek spolupodílel na organizaci druhého ročníku Obecní olympiády na hřišti 

FC. Ve večerních hodinách proběhlo v rámci akce letošní druhé promítání letního kina 

Provázek, tentokrát už pod širým nebem.   

Na 17. září byla na sále kulturního domu připravena velkolepá jubilejní výstava „8 let dětských 

táborů ProVás“. Návštěvníci si mohli prohlédnout táborové kulisy, kostýmy, výrobky dětí a 

fotografie ze všech osmi táborových ročníků. Pro děti byl připraven táborový kvíz a pro rodiče 

kolo štěstí, na němž si mohli vytočit slevu na dítě pro tábor v roce 2023.  

Na rozsvícení vánočního stromu obce 2. prosince spolek odhalil téma pro tábor v příštím roce, 

který se ponese v pirátském duchu s názvem „Vzhůru na palubu“. Na stánku byly dětem 

vydávány přihlášky a DVD s filmem z letošního tábora.  

Poslední větší letošní akcí byla mikulášská nadílka 5. prosince. Členové spolku se v převlečení 

za Mikuláše, anděla a čerty vypravili do domácností, které o jejich návštěvu projevily zájem. 

Mikulášské jízdy se zúčastnili i zájemci z řad dobrovolníků v kostýmech čertů a čertic, kteří 

vypomohli s tažením nazdobeného povozu. Nadílka sklidila mezi rodiči i dětmi velký úspěch.  

Během vánočních svátků byl ve spolupráci s římskokatolickou farností vystaven spolkový 

betlém v předsíni kostela sv. Leonarda.  

Spolek veškerou svou činnost dokumentuje – řada videí a fotografií z akcí je dostupná na 

webových stránkách www.provashnevotin.cz. 

Sbor dobrovolných hasičů 

Výroční valná hromada za uplynulý rok 2022 proběhla 20. ledna 2023. Přítomno bylo 40 členů 

s volebním právem (tj. 62 %). Během schůze byl do výboru místo Jany Rozmahelové zvolen 

Vít Polák. Zbytek výboru zůstal beze změny. Za obec Hněvotín byl přítomen starosta Petr 

Niessner, dorazili také pozvaní zástupci SDH Třebčín a SDH Topolany. 

Během roku bylo spolkem uspořádáno 12 akcí, na jejichž přípravě se celkově podílelo 292 

členů. 26. února proběhla hasičská zábava se skupinou SAXROCK na sále kulturního domu, 

účast byla 700 platících osob. 30. dubna členové sboru vztyčili v areálu zbrojnice májku, 28. 

května došlo na její skácení, kterého se zúčastnilo 500 platících návštěvníků. 25. června oslavili 

hasiči 130. výročí založení sboru v naší obci – při té příležitosti došlo na slavnostní průvod od 

sochy sv. Floriana, na ocenění dlouholetých členů sboru a další doprovodný program. S koncem 

prázdnin následovaly tradiční pivní slavnosti (27. srpna), které si nenechalo ujít 182 platících 

hostů. Rok hasiči zakončili opět zábavou s kapelou SAXROCK, 29. prosince na ni zavítalo 333 

lidí.  
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V rámci činnosti kroužku mladých hasičů proběhla 4. března v tělocvičně ZŠ soutěž v uzlování 

a v létě ve dnech 5. až 7. srpna branný závod, v jehož rámci si mladí hasiči nad 15 let vyzkoušeli 

řadu modelových zásahů – například vyproštění zraněného z havarovaného automobilu, nález 

nebezpečné látky, výbuch plynu a řadu dalších. Za příkladnou snahu byli oceněni návštěvou 

únikové hry. Kroužek vedou Marie Vojáčková, Milan Vojáček, Vít Polák a Jana Rozmahelová.   

Brigády: během roku bylo při 3 akcích odpracováno 992 hodin.   

Jednotka sboru dobrovolných hasičů Hněvotín je zařazena do kategorie V a má 16 členů. Jejím 

velitelem je Lukáš Burďák. V prosinci 2022 obec pořídila cisternovou automobilovou stříkačku 

CAS 15 MB ATEGO 1629 AF na podvozku automobilu Mercedes Benz. Cena CAS činila  

4,8 milionů Kč. 

Jednotka zasahovala 30. dubna při odstraňování spadených větví na silnici mezi Hněvotínem a 

Lutínem, 16. července řešila požár trávy a 19. července požár odpadkového koše. Celkem 

během roku proběhlo 9 zásahů.  

TJ FC Hněvotín 

Po době covidových zákazů a omezení se činnost spolku v roce 2022 konečně vrátila do 

normálních kolejí. A snad toto bylo příčinou skutečnosti, že všechna sportoviště ve sportovním 

areálu byla po celý rok intenzivně využívána jak sportovci registrovanými, tak zejména 

rekreačními. 

Fotbalové soutěže se na jaře podařilo dohrát po dvou letech (v letech 2020 a 2021 byly soutěže 

fotbalovým svazem zrušeny), u mužstva mužů dokonce po třech (v r. 2019 bylo mužstvo na 

jaře ze soutěže odhlášeno). A jakoby si to právě muži chtěli užít, podávali po celé jaro v 1.B 

třídě, skupině B výborné výkony. Ty jim nakonec přinesly umístění na celkovém 3. místě, se 

stejným počtem bodů jako měly druhé Kožušany, a se ztrátou pouhých čtyř bodů na postupující 

tým Velké Bystřice. 

U mládežnických týmů starší žáci, kteří měli společné mužstvo se Sigmou Lutín, obsadili v 

konečném pořadí okresního přeboru pěkné 8. místo. Velmi se dařilo našim přípravkám. Starší 

benjamínci, tj. ročník 2011 a mladší, skončili v okresním přeboru na celkovém 5. místě, mladší 

benjamínci, ročník 2013 a mladší pak dokonce na 3. místě. 

Do nového soutěžního ročníku 2022/2023 jsme na podzim přihlásili muže, opět do 1.B třídy. Z 

důvodu malého počtu hráčů jsme se Sigmou Lutín vytvořili a do soutěží přihlásili společné 

týmy dorostenců (krajská soutěž) a mladších žáků (okresní přebor). Posledním přihlášeným 

týmem do nové sezóny pak byli benjamínci ročníku 2013 a mladší. 

Skvělého úspěchu dosáhl tým malé kopané Kovo dřevo, když dokázal vyhrát 1. ligu malého 

fotbalu a stal se tak přeborníkem Olomouckého okresu. Poprvé se hrálo systémem jaro - 

podzim. Kovo dřevo je nejdéle hrajícím mužstvem historie malé kopané na Olomoucku. 

Vzniklo v roce 1972 (tehdy pod názvem Kovoopravny) a patří tak k zakládajícím mužstvům 

soutěže. Výročí 50 let trvání tak nemohlo oslavit lepším způsobem. Posledních 15 let působí v 

Hněvotíně. Všichni hráči jsou členové spolku. V historické tabulce 1. ligy mu celkově patří 3. 

místo se ztrátou 13 bodů na druhou příčku. Letošní ročník 1. ligy stojí za zmínku i z toho 

důvodu, že byl premiérovým pro druhý hněvotínský tým United Players. V konečném účtování 

obsadil krásné 7. místo, což je ve velké konkurenci kvalitních týmů také úspěch. 
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Velmi dobře se rozběhla činnost kroužku stolního tenisu založeného na podzim 2021, původně 

zamýšleného pro mládež. Zázemí mají stolní tenisté vytvořené v tělocvičně základní školy, kde 

se dvakrát týdně scházejí. A protože zájem projevili i dospělí, přihlásili jsme dvě družstva do 

Veřejného přeboru Olomouckého kraje, ve kterém si hlavně děti v rámci okresu porovnávají 

síly s hráči jiných oddílů.   

Nedílnou součástí tenisového života spolku je Hněvotínský hrnec, celoroční soutěž tenisových 

párů. Letos se hrála již poosmé, a na všech třech kurtech svádělo dramatické boje 21 párů. V 

základní části bylo odehráno 78 zápasů. Další 18 pak ve vyřazovací části, která nakonec určila 

konečné vítěze – loňský triumf obhájila dvojice David Houska a Ondřej Svaček, druzí skončili 

Leoš Kučerka a Zoltán Murányi, třetí pak rodinná dvojice Jiří a Václav Sovovi. V prosinci byl 

ještě odehrán vánoční turnaj Black Cup Tri. 

Velmi oblíbeným sportem se stal plážový volejbal. Není divu, že i v tomto sportu spolek 

organizuje soutěž pod názvem Hněvotínský písek. Letos se hrál již 3. ročník, v rámci kterého 

se uskutečnily dva turnaje (12. června a 10. září). Zúčastnilo se jich celkem 22 párů, jejichž 

vítězi se stali Adéla a Radek Navrátilovi a Petr Buček s Matoušem Dorazilem. 

Velkou měrou se spolek podílel na organizaci 2. ročníku Hněvotínské olympiády, která se 

uskutečnila na začátku měsíce září. Zájemci všech věkových kategorií (včetně předškoláků a 

seniorů) se mohli zaregistrovat do bodovacího systému a vyzkoušet své dovednosti v jedenácti 

disciplínách. Nejsledovanější byla tradiční doplňková disciplína – hod nepoškozeným vajíčkem 

na dálku, které se zúčastnilo 55 dvojic. Olympiády se zúčastnila necelá stovka soutěžících, další 

desítky návštěvníků zápolení přihlížely, nebo fandily svým favoritům. 

Veškerá činnost by byla nemyslitelná bez těch, kteří se na organizaci spolkového života podílejí 

nejvíce. Jsou to zejména trenéři Zdeněk Filip a Milan Copek (benjamínci), Roman Mikulášik 

(starší a mladší žáci), Michal Barčík (muži) a Josef Krikel (stolní tenis). A dále členové 

výkonného výboru TJ FC Hněvotín, z. s., který pracoval v tomto složení: Miroslav Hariň – 

předseda, Jan Šulc – místopředseda, Petr Niessner – hospodář, Milan Krejčí – sekretář, Jan 

Heider, Daniel Hulík, Josef Krikel, Pavel Krytinář, Vladimír Mačák, Radek Navrátil a Petr 

Poledníček – členové. Ke konci roku 2022 měl spolek celkem 102 řádných členů. 

Příspěvek za TJ FC Hněvotín do kroniky sepsal pan Milan Krejčí. 

Taneční skupina BABA 

Taneční skupina využívá každé pondělí sál kulturního domu pro nacvičování nových sestav a 

opakování starých. Skupina čítá 12 dam. 

V naší obci se BABA těší velké oblibě. Každoročně vystupuje na několika místních kulturních 

akcích a ani letos tomu nebylo jinak. V dubnu na jarním setkání seniorů dámy předvedly svou 

sportovně laděnou sestavu, za kterou byly oceněny nadšenými ovacemi publika. Dalšího 

vystoupení se zhostily na říjnovém podzimním setkání, kde tentokrát vystoupily se sestavou 

doplněnou o kostýmy v podobě černých paruk a fialových šatů. Se stejnou sestavou vystoupily 

v listopadu na hodové zábavě základní školy.   

Nejen u nás dostávají dámy příležitost ukázat své taneční umění. 4. června vystoupily v rámci 

oslav 80. výročí založení dobrovolných hasičů v Topolanech. V červenci svou návštěvou 

poctily setkání seniorů ve Velkém Týnci. Pozvány rovněž byly na vystoupení do Ústína.  
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Obecní knihovna 

Obecní knihovnu sídlící v budově Obecního úřadu Hněvotín v tomto roce vedla, stejně jako 

v předchozích letech, paní Jarmila Dostálová. Knihovna byla pro veřejnost otevřena každé úterý 

od 16 do 19 hodin. Knižní fond byl v průběhu roku doplňován o další tituly, ať už nově 

nakoupené nebo vypůjčené z Městské knihovny v Olomouci. Kronikář dodal do knihovny 

svázané ročníky obecního Zpravodaje o dvou svazcích – první za léta 2016 až 2019 a druhý za 

léta 2020 a 2021. 

Mateřský klub Beruška 

Mateřský klub Beruška sídlí v prostorách herny v budově MŠ. V letošním roce se po zrušení 

covidových opatření mohla vrátit ke svému pravidelnému provozu. Pro vzájemné setkávání 

rodičů s dětmi byla otevřena každé úterý. Její prostory také byly pronajímány rodinám pro účely 

soukromých narozeninových oslav a podobných akcí.  

V létě sdružení uskutečnilo výlet vláčkem na Zlatou farmu, kde se děti podívaly na různé druhy 

domácích zvířat a mohly si je zkusit samy nakrmit. V srpnu se v prostorách Berušky uskutečnily 

dva turnusy příměstského tábora pro předškoláky. V jehož rámci se děti zapojily do mnoha 

aktivit a her a vydaly se taktéž na výlety – například do olomouckých sbírkových skleníků nebo 

do kukuřičného bludiště. Obědy byly pro děti zajištěny v Bistru U Hněvoty.  

S příchodem podzimu proběhla setkání za účelem vyrábění podzimně laděných dekorací. 

Obdobné aktivity proběhly i před Vánoci, kdy maminky s dětmi zdobily perníčky. 

17. prosince proběhla v areálu Multiparku U Hněvoty akce „Punč pro Berušku“ spojená 

s vánočním jarmarkem a zdobením perníčků. Výtěžek z prodeje punče ve výši 15 000 Kč byl 

věnován právě tomuto mateřskému sdružení.  

Spolek rodičů a přátel školy při mateřské škole Hněvotín (SRPŠ při MŠ Hněvotín) 

Spolek SRPŠ při MŠ funguje při naší mateřské škola již řadu let a každým školním rokem 

připravuje ve spolupráci s vedením školky řadu zajímavých aktivit a akcí pro děti a jejich 

rodiče. Tento rok se mohl naplno vrátit k organizaci všech akcí z let před covidovou pandemií.  

Opět mohl 6. března v plném rozsahu proběhnout oblíbený maškarní karneval na sále 

kulturního domu. Doprovodný zábavný program plný aktivit a her pro děti se obstaral šašek 

Viki. Členové SRPŠ při MŠ zajistili občerstvení a postarali se o zdárný průběh celé akce, která 

se mezi školkáčky a jejich rodiči těší velké popularitě.  

V květnu následovala zahradní slavnost, která se uskutečnila i přes nepřízeň počasí. Děti, které 

se po prázdninách vydaly do školy, sehrály pro rodiče představení „O dvanácti měsíčkách“ a 

zazpívaly píseň na rozloučenou s mateřskou školou. Od učitelek dostaly jako dárek knížku, 

tašku se školními pomůckami, pamětní list a zaslouženou medaili. Organizátoři připravili pro 

všechny příchozí děti stanoviště s úkoly, za jejichž plnění byli soutěžící sladce odměněni. 

Nechybělo také bohaté občerstvení.  

K podzimu v Hněvotíně patří již po několik let Drakiáda, na které se spolek společně se 

zaměstnanci mateřské školy organizačně podílí. Letošní ročník připadl na 16. září. I tato akce 

je mezi dětmi velmi oblíbená, a to jak mezi žáky MŠ, tak i ZŠ. Nechyběla každoroční soutěž o 
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nejzajímavějšího doma vyrobeného draka. Učitelky ze školky si pro příchozí připravily taneční 

vystoupení.  

Po dvouleté pauze došlo 11. listopadu na další lampionový průvod. Veden byl od budovy 

mateřské školy kolem hasičské zbrojnice, budovy školy a končil opět u hasičárny, kde byla pro 

děti připravena bojová hra. I na této akci se spolek postaral o občerstvení, veškerý finanční 

výtěžek z akce bude využit na financování dalších akcí pro děti z MŠ.  

SRPŠ při MŠ se podílelo také na Mikulášování v rámci rozsvícení vánočního stromu obce. 

V průběhu programu na sále obstarali rodiče ze sdružení občerstvení pro malé i velké včetně 

prodeje punče.  
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Služby a firmy v obci 

V rozpise služeb a působících firem v naší obci nedošlo od zápisu do loňské kroniky ke větším 

změnám. Pro úplnost pouze stručný přehled: 

Prodejny 

Nadále je v provozu prodejna Qanto u okružní křižovatky. Nabízí potraviny – ovoce, zeleninu, 

uzeniny, mléčné výrobky, pečivo, chlazené potraviny, nápoje alkoholické i nealkoholické, 

cukrovinky, drogerii, tisk a tabákové výrobky.  

Otevírací doba prodejny Qanto: 

Po – Pá 6:30–18:00 

So 6:30–12:00 

Ne 7:00–11:00 
 

20. dubna otevřel pan Van Su Nguyen novou prodejnu potravin „Vietkhoi“ v domě č.p. 174. 

Do Hněvotína přesídlil z Ústína, kde provozoval obchod do minulého roku. Nabízí potraviny, 

drogerii, domácí potřeby, textil a další zboží.  

3. října byla otevřena další nová prodejna smíšeného zboží pod názvem „Můj obchod – 

Minimarket ALON“ v prostorách bývalé večerky a hospody u okružní křižovatky, tzv. boudy. 

Otevírací doba prodejny Vietkhoi:          Otevírací doba Minimarketu ALON: 

Po – Pá 6:30–20:00  Po – So 6:00–19:00 

So 7:00–20:00  Ne 7:00–17:00 

Ne 7:00–20:00    
 

V obci dále funguje prodejna Průmyslového zboží pana Vladimíra Jurtíka na Velkém Klupoři.  

Restaurační zařízení 

Dvě z místních restaurací změnily v letošním roce svého nájemce. Dosavadní nájemce 

restaurace Za Kulturákem pan Ladislav Pleva ukončil svou činnost na vlastní žádost na přelomu 

dubna a května. Provozovnu po něm převzala paní Marie Abrahamová, která do minulého roku 

provozovala hospůdku u okružní křižovatky. V hospodě se od změny provozovatele nevaří. 

V restauraci Na Hřišti došlo k neshodám mezi manželi Obschneiderovými, kteří byli jejími 

nájemci, a obcí – na konci května tak provozovnu převzali místní manželé Látalovi.  Bistro U 

Hněvoty ve stejnojmenném areálu firmy Spro, s.r.o. funguje nadále beze změn. V tomto areálu 

je rovněž od jara až do podzimu otevřen venkovní stánek s nápoji a zmrzlinou.  

Otevírací doba provozoven: 

Na Hřišti Za Kulturním domem U Hněvoty 

Po  10:30–22:00 Po  15:00–22:00 Po  5:00–22:00 

Út 10:30–22:00 Út 15:00–22:00 Út 5:00–22:00 

St 10:30–22:00 St 15:00–22:00 St 5:00–22:00 

Čt 10:30–22:00 Čt 15:00–22:00 Čt 5:00–22:00 

Pá 10:30–24:00 Pá 15:00–23:00 Pá 5:00–22:00 

So 11:00–24:00 So 15:00–23:00 So 7:00–22:00 

Ne 11:00–22:00 Ne 15:00–22:00 Ne 7:00–22:00 
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Další služby 

Z dalších služeb, v jejich seznamu nedošlo oproti loňsku ke změně: zdravotnická péče 

v ordinaci v kulturním domě, veřejná knihovna, pobočka České pošty, dům s pečovatelskou 

službou. V areálu firmy Spro je k dispozici Zásilkovna BOX, od letoška Zásilkovna poskytuje 

doručování zásilek i do prodejny Qanto a večerky pana Nguyena.  

Fungují i další služby nabízené soukromníky, výčet některých je zapsán v kronice za rok 2021.  

Firmy 

U firem sídlících v obci rovněž nedošlo ke změnám. Nadále u nás působí následující společnosti 

a firmy: WANZL, Jezírka Banat, Kontejnery Müller, MADE GROUP, BAPA, Spro s r. o., 

ADRIA karavany, Clean4you, Plast4you, JR STROJ PRO, FAMO, GEMO, Betonárka 

SKANSKA, EverLift, Jungheinrich, TESA a ZD Hněvotín.  

Zdravotnická péče 

V budově obecního úřadu má svou ordinaci lékař pro děti a dorost MUDr. David Vydra a lékař 

pro dospělé MUDr. Jiří Novák.  

Ordinační hodiny: 

Dětská ambulance MUDr. Vydra Ordinace pro dospělé MUDr. Novák 

Út 8:00–12:00 Po 13:15–15:45 

St 14:00–18:00 St 8:45–11:15 

Pá 8:00–12:00, 12:30–14:00   
 

Autobusová doprava 

Autobusové linky vedoucí přes Hněvotín provozují firmy Vojtila Trans s.r.o. a Arriva Morava, 

a.s. Obsluhují zde celkem 3 zastávky – Hněvotín, náměstí; Hněvotín, škola; Hněvotín, WANZL 

(poslední zmíněná zastávka je na znamení). Linky v této podobě jsou provozovány od 1. ledna 

2018. 

Firma Vojtila Trans s.r.o. provozuje linky: 

370 (trasa Slatinice, lázně–Olomouc, aut. nádr. a zpět) – celodenní pravidelný spoj 

371 (trasa Lutín, Neptun–Olomouc, aut. nádr. a zpět) přes Topolany, Bílkova  

372 (trasa Lutín, Sigma–Těšetice, pošta) přes Topolany, Bílkova 

378 (trasa Luběnice, náves–Olomouc, aut. nádr.) 

Firma Arriva Morava, a.s. provozuje linku: 

439 (trasa Konice, aut. st.–Olomouc, aut. nádr. a zpět) 

  



 

25 

 

Římskokatolická farnost 

Letošní rok se pro místní farnost nesl zejména ve znamení generální rekonstrukce střechy 

kostela a to včetně renovace krovů, celé střešní krytiny a tzv. sanktusníku (malé věžičky). Práce 

probíhaly od jara až do konce roku. Úvodem přikládám úryvek příspěvku místního faráře 

Vojtěcha Kološe pro obecní kroniku: 

„Kostel pořád stojí a je viditelným symbolem, že tady ještě žijí křesťané. Je obehnán 

zakulacenou zdí, která tvoří loď plující v čase společně s celou obcí. 

Křesťané se pořád scházejí ke společnému slavení Eucharistie a vzájemnému setkání. Myslím, 

že se máme rádi a vnímáme dar poznání Boha pro náš život a celou obec. Také koledníci 

Tříkrálové sbírky byli přijímáni laskavě. Vidím to dobře, každý nese odpovědnost za svůj život 

pozemský i věčný, přestože církev téměř mlčí ke společenskému dění, které pluje pomocí 

širokých loktů.“ 

Tříkrálová sbírka 

K začátku roku již tradičně patří Tříkrálová sbírka, která je v olomouckém děkanátu, kam spadá 

Hněvotín, pořádána Charitou Olomouc. I letos jsme kvůli covidu přišli o tradiční kolednické 

skupiny, lidé tak mohli přispívat do celkem sedmi statických kasiček. Ty byly umístěny na 

obecním úřadě, na poště, v kostele sv. Leonarda, v prodejně Qanto a na čerpací stanici U 

Hněvoty. Výběr do těchto kasiček probíhal od 6. do 16. ledna, lidé mohli dále přispívat formou 

online příspěvku. V Hněvotíně se vybralo 11 515 Kč, v rámci celého děkanátu 1 954 556 Kč. 

Noc kostelů    

10. června se kostel sv. Leonarda zapojil do akce Noc kostelů. Zájemci z řad veřejnosti mohli 

do jeho interiérů nahlédnout od 18 do 21 hodin. Oproti minulým letům nebyl tentokrát umožněn 

výstup na kostelní věž.  

Rekonstrukce kostelní střechy 

Stav střešní krytiny kostela byl již po několik let žalostný. Její postupná oprava se táhla a 

v letošním roce tak místní farnost přistoupila k celkové opravě, která vyšla na 6,5 milionů Kč. 

Farnost si na ni musela peníze vypůjčit od Arcibiskupství olomouckého, nyní ji bude splácet 

po dobu cca 10 let z pronájmů svých nemovitostí. Renovaci střechy prováděla firmy H+B Delta 

ze Vsetína. 

Práce započaly na přelomu března a dubna. Stávající plechová krytina byla snesena a střecha 

zakryta provizorní plachtou. Pak přišly na řadu tesařské práce, neboť většina krovů, pozednic a 

vazníků byla v havarijním stavu a ohrožovala statiku celé střešní konstrukce. Došlo na nové 

laťování a klempířské práce. Pomocí jeřábu byly na střechu vyzvednuty nové dlouhé dřevěné 

trámy. Během letních měsíců byla střecha nově pokryta pálenou bobrovkou.   

Během renovace byl zjištěn havarijní stav malé věžičky, tzv. sanktusníku. Celá její konstrukce 

byla jeřábem snesena a zbavena oplechování. Řemeslníci vytvořili její novou věrnou kopii, 

kterou v závěru listopadu dělníci za pomocí jeřábu umístili zpět do krovu. Do věžičky byl 

umístěn malý zvon, který byl původně v hlavní věži. Lze na něj ručně zvonit přímo z prostoru 

kostela. Do báně, v níž byla objevena časová kapsle s historickými dokumenty, byl přidán jeden 
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z letošních obecních Zpravodajů, aby budoucím generacím přiblížil dobu, během níž byla 

renovace provedena.  

Fotografická dokumentace z průběhu rekonstrukce je přiložena v příloze kroniky.  

Vánoce v kostele 

S příchodem významných křesťanských svátků se v kostele uskutečnilo několik akcí.  

13. prosince to byl benefiční vánoční koncert skupiny Přátelé. Vstupné bylo dobrovolné a 

veškerý výtěžek byl věnován místní rodině Žaroských, konkrétně jejich handicapované dceři. 

Na Štědrý den v kostele proběhly dvě mše. Odpolední Dětská mše od 15. hodin byla 

uzpůsobena rodinám s dětmi. Od 21. hodin pak následovala klasická Půlnoční mše svatá. Řada 

rodin si v tento den našla při čekání na Ježíška do kostela cestu a na Dětskou mši zavítala.  

Po celou dobu vánočních svátků byl v předsíni kostela vystaven betlém spolku ProVás 

Hněvotín.  
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Základní a mateřská škola 

Základní škola 

Ředitelem školy byl Mgr. Pavel Pekař (aprobace Př, EnV),  

zástupkyní ředitele Mgr. Vlasta Nováková (aprobace ČJ, HV). 

Vyučující ve školním roce 2022/2023: 

Třídnictví  Vyučované předměty  

na 2. stupni 
 

1. třída  Mgr. Alena Zapletalová   

2. třída Mgr. Leona Zábojová, DiS.   

3. třída Mgr. Zdeněk Bábek   

4. třída Mgr. Kateřina Kuchrýková ČJ, RJ, VO, HV  

5. třída Mgr. Kateřina Vališová M, VZ, VV metodik prevence 
 

6. třída  Mgr. Iveta Šutová M, Z, PČ, VV výchovná poradkyně 

7. třída Mgr. Andrea Macíková AJ, PČ, VV  

8. třída Mgr. Karla Vanečková ČJ, D, VO  

9. třída Mgr. Radka Dudová TV, NJ, VO, HV  

 Mgr. Tomáš Ponča F, INF koordinátor inf. a kom. tech. 

 Mgr. Ivana Mifková M, Ch, Z, Př, VZ, PČ – vaření  

 Mgr. Štěpán Dancinger    TV, AJ  

 Mgr. Monika Zichová  KČJ, VV, Př, PČ  
 

Se skončeným školním rokem 2021/2022 odešla na mateřskou dovolenou asistentka Petra 

Ošťádalová. Do důchodu odešla Milada Bernátová, která v posledním školním roce působila 

jako záskok na pozici asistenta pedagoga a dlouhé roky předtím jako účetní a sekretářka. Školu 

opustila také vychovatelka ŠD Ing. Naděžda Krejčí, učitel na 2. stupni Patrik Synek a asistentka 

pedagoga Šárka Ryšavá.  

Nově nastoupil Mgr. Štěpán Dancinger s aprobací tělesná výchova, který převzal výuku 

chlapeckých skupin v TV na 2. stupni po Patriku Synkovi, vedl také kroužek míčové hry a na 

1. stupni předmět pohybové hry. Stálou učitelkou se stala Mgr. Monika Zichová, která od 

minulého školního roku vypomáhala s doučováním českého jazyka pro ukrajinské děti. Jako 

náhrady za odchozí asistentky pedagoga nastoupily Dana Kozlová a Lenka Švédová. 

Ve škole pracovaly asistentky pedagoga: Pavlína Svoboda, Ilona Niessnerová, Mgr. Hana 

Furchová, Gabriela Čunderlová, Pavlína Antonyová, Dana Kozlová a Lenka Švédová. 

Speciálním pedagogem byla Mgr. Petra Maráčková. 

Jednotlivá oddělení školní družiny vedly: vychovatelky Renata Krytinářová, Veronika 

Chudobová a vedoucí družiny Bc. Miroslava Kočí.  

Provoz školní jídelny zajišťovala vedoucí Pavlína Forstová (do 31. 1. 2023), Mgr. Ivana 

Mifková (od 1. 2. 2023), kuchařka Petra Kravčíková a pracovnice provozu Ida Rozmahel, 

Zdena Sváková a Ivana Kovářová.  
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O údržbu a úklid školní budovy a okolí se starali školník František Stejskal (do 31. 12. 2022), 

Ivo Rozmahel (od 1. 1. 2023) a uklízečky Petra Navrátilová a Dana Trbušková. Účetní a 

sekretářkou byla Pavlína Procházková.  

Školská rada pracovala během roku v tomto složení: 

předseda: Ing. Vilém Koníček - zástupce zřizovatele 

členové: MUDr. Pavla Hluší - zástupce zřizovatele 

 Mgr. Lucie Přikrylová - zástupce rodičů 

 Ing. David Slouka - zástupce rodičů 

 Mgr. Iveta Šutová - zástupce ped. pracovníků školy 

 Mgr. Zdeněk Bábek - zástupce ped. pracovníků školy 
 

Během školního roku 2022/2023 navštěvovalo místní základní školu 203 žáků – 104 chlapců a 

99 dívek. 5 žáků školy studovalo na zahraničních školách. Výuka probíhala v devíti třídách a 

v jedné třídě skupinové integrace (SKI), kterou v tomto školním roce navštěvovalo 13 žáků. 

V provozu byly tři oddělení školní družiny.  

Školní rok 2021/2022 (II. pololetí)  

Druhé pololetí tohoto školního roku bylo zahájeno tradičním lyžařským výcvikem v Karlově 

pod Pradědem, který se konal v polovině února (po roční covidem vynucené pauze). Výcviku 

se zúčastnilo 34 žáků 7. a 8. ročníku. Již během února se rozběhly také zajímavé projekty, 

jedním z prvních byl dopravní kurz, který připravili pro děti z 1. a 2. ročníku pracovníci 

olomouckého Sdružení Semafor. Březen se nesl ve znamení soutěží a bylo jich mnoho: recitační 

soutěž pro žáky 1. stupně, školní kolo Matematického klokana, školní kolo konverzace 

v anglickém jazyce (ze kterého někteří žáci postoupili do kola okresního a jedna žákyně 9. třídy 

i do kola krajského).  

V dubnu se uskutečnil dlouho plánovaný den otevřených dveří základní školy. Učitelé, 

asistentky a vychovatelky školní družiny si s dětmi připravili pro návštěvníky bohatý program. 

Nechyběla vystoupení mažoretek, pomponistek, prezentace školních kroužků nebo kavárna, 

v níž hosty obsluhovali sami žáci. Po chodbách byly vystaveny práce dětí a také staré školní 

kroniky a fotografie. Přicházející u vchodu vítali maskoti – Méďa, Sovička a Jahůdka.  

Vrátila se také tradiční akce Den Země, kterou vedení školy pořádá ve spolupráci s obecním 

úřadem. Jednotlivé třídní kolektivy se rozptýlily po vesnice, kde pomáhaly s úklidem přírody, 

opravou obecního mobiliáře nebo pracemi na školním pozemku.  

Z dalších oblíbených akcí proběhl Slet čarodějnic, po letech opět ve školní zahradě. Pro děti 

byly připraveny stanoviště s čarodějnickými aktivitami a soutěžemi. Po slavnostním zapálení 

vatry došlo i na samotné upálení makety čarodějnice, kterou do plamenů odvážně vhodil pan 

učitel Mgr. Tomáš Ponča. Celou akci dozorovali místní dobrovolní hasiči.  

K dalším akcím pro žáky lze zmínit ozdravný pobyt v Horní Lipové, koncem dubna se na něj 

vypravili 3. ročníku s třídním učitelem Mgr. Zdeňkem Bábkem a 5. ročníku s třídní učitelkou 

Mgr. Kateřinou Vališovou. Součástí ozdravného pobytu byl vzdělávací program EVVO, který 

vede žáky ke správnému nakládání s odpadem. Došlo i na sportovní akce a soutěže, kdy se žáci 

po dvou a půl letech opět vydali na Starostuv hanácké vdolek do Vrbátek. Děti z naší školy zde 
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obhájily vítězství, již popáté v řadě. V květnu následoval Pohár starostů v Olšanech u 

Prostějova, kde soutěžilo 25 našich žáků – z této soutěže přivezli celkem tři zlaté poháry.  

V květnu proběhla na sále kulturního domu Májová veselice, obdoba podzimní hodové zábavy, 

která na podzim 2021 kvůli covidovým omezením neproběhla. Akci pořádala škola ve 

spolupráci se Sdružením rodičů při ZŠ.  

Poslední dva měsíce školního roku přinesly tyto akce: Srdceden v Pevnosti poznání 

v Olomouci, do kulturního domu zavítalo Divadélko pro školy z Hradce Králové, na počátku 

června byl v rámci Dne dětí pro žáky připraven „den bez učení“ – 1., 2. a 4. třída jela do kina 

na film „Příšerákovi 2“, 3. třída se vypravila na výlet do Fortu Křelov, 5. třída do Botanické 

zahrady a rozária v Olomouci, 6. třída v rámci pochodového cvičení putovala do Skal, 7. třída 

absolvovala historickou vycházku po centru Olomouce, 8. a 9. třída se dočkala kulturního 

zážitku v Moravském divadle, kde zhlédla představení „Sluha dvou pánů“. Ve zbytku měsíce 

následovala pěvecká soutěž pro 1. stupeň a atletické závody v Lutíně „Memoriál J. Spurného“.  

Závěr června patřil tradičním výletům jednotlivých třídních kolektivů – třeba prvňáci a druháci 

zajeli do ZOO Lešná, deváťáci se na svém posledním výletu podívali do Prahy. Žáky 2. a 4. 

třídy také čekala škola v přírodě na Sluňákově. Velkolepou akcí byl zájezd do Velké Británie a 

Francie, který se uskutečnil díky iniciativě Mgr. Andrey Macíkové. Přihlášení žáci viděli Paříž, 

projeli se tunelem pod kanálem La Manche, navštívili mj. Dover Castle a také samotný Londýn. 

Jednotlivé děti byly po dobu pobytu ubytovány ve skupinkách u britských rodin. 29. června 

ještě došlo na další sportovní akci – fotbalový turnaj, pro 1. stupeň v Kralicích, pro 2. stupeň 

v Bedihošti. Chlapci v kategorii 6. až 7. tříd na něm obsadili třetí místo.  

K dalším událostem ze života školy: v květnu proběhlo výběrové zjišťování výsledků žáků, 

které organizovala Česká školní inspekce – týkalo se žáků 5. ročníku v oblastech matematiky, 

českého jazyka a dovednostech usnadňující učení. Dále proběhlo Národní testování SCIO, do 

kterého se zapojili žáci 3., 5. a 7. třídy. V tomto testování dosáhli někteří žáci 5. třídy naší školy 

vynikajících výsledků a žák K. Benedikt skončil v rámci Olomouckého kraje na 1. místě v OSP, 

na 2. místě v matematice a na 3. místě v českém jazyce. U ostatní ročníků však byl znát propad 

(dovednostní i vědomostní), který způsobilo uzavřením škol a následná distanční výuka během 

covidové pandemie.  

Škola během roku spolupracovala s řadou institucí a organizací, např. PPP Olomouc, Sdružení 

Semafor, KHS Olomouc, E-Bezpečí, Policií ČR, Poradnou pro ženy a dívky Olomouc nebo 

s Knihovnou města Olomouce. V rámci těchto spoluprací proběhla řada projektových akcí, 

nejvíce z nich bylo věnováno prevenci agresivního chování, šikany a kyberšikany. Množství 

času bylo také věnováno třídnickým hodinám, jejichž cílem bylo stmelování třídních kolektivů. 

Z některých preventivních projektů lze zmínit besedy s Policií ČR na témata IZS nebo nástrahy 

internetu; besedy o bezpečí na internetu, o sociálních sítích a jejich rizicích; projekt na KHS 

v Olomouci „Buď HIV negativní, chraň svůj život“; přednáška v kině Metropol na téma 

„Šikana, kyberšikana, sociál. patolog. jevy ohrožující mládež“ a řada dalších. Zajímavý projekt 

pod názvem „Člověk a pes“ proběhl koncem června ve spolupráci se spolkem Nučická smečka. 

Žáci se během něj dozvěděli, jak se chovat k cizím psům, jak reagovat na setkání s volně 

pobíhajícím psem a zjistili, jakým sportům se lze s těmito čtyřnohými mazlíčky věnovat. 

Projekt proběhl v areálu školní zahrady, kde se děti dočkaly interakce se třemi psy a mohly si 

s nimi některé aktivity přímo vyzkoušet – třeba agility (obdobu parkuru), dog dancing nebo 

canicross. 
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Do průběhu školního roku se promítl i válečný konflikt na Ukrajině, který 24. února rozpoutala 

Ruská federace. Čtyři ukrajinské děti, které se svými matkami našly v Hněvotíně bezpečné 

zázemí, začaly navštěvovat místní školu – po jedné dívce v 1., 3. a 5. třídě a jeden chlapec ve  

2. třídě. Pedagogický sbor odváděl nadstandartní úsilí, aby pomohl těmto dětem se co 

nejrychleji zapojit mezi své spolužáky a aby se ve škole cítily co možná nejlépe. Nastoupila 

speciální učitelka, která odděleně vyučovala ukrajinské žáky českému jazyku.  

Se závěrem školního roku přišel čas na předání vysvědčení. Na poslední školní den bylo 

v tělocvičně připraveno slavnostní zakončení školního roku. Pozváni na něj byli oba 

místostarostové obce Miloslav Antl a Petr Niessner, předseda školské rady Ing. Vilém Koníček 

a emeritní učitelka Mgr. Jana Mádlová. S vystoupeními se představili někteří žáci – pět páťáků 

zazpívalo hymnu ČR, tři dívky zazpívaly skladbu „Srdce nehasnou“ a následně celá 5. třída pod 

vedením Mgr. Vlasty Novákové „Prázdniny u babičky“. Vystoupily mažoretky a dívky 

s pompony. Následně si vzal slovo ředitel školy Mgr. Pavel Pekař – pochválil žáky za výkon 

ve školním roce, osobně předal sedmi žákům pochvalu ředitele školy (dvě v 5. a pět v 9. třídě), 

ocenil úspěch žáka Karla Benedikta ve SCIO testech (za svůj úspěch sklidil potlesk všech žáků 

školy) a následně se rozloučil s kolegyněmi, které školu opouštějí. Mgr. Iveta Šutová přednesla 

výsledky sběru papíru, nejlepší žáci byli odměněni. Následně se třídní učitelé 5., 7. a 9. třídy 

rozloučili se svými žáky, kteří odcházejí na střední školy a víceletá gymnázia. 

Jaké byly výsledky letošních absolventů? Na 4letá gymnázia bylo přijato 5 žáků, na střední 

školy s maturitou 16 žáků, na učiliště 2 žáci. Na 8letá gymnázia odešli 4 žáci, na 6leté 1 žák. 3 

žáci SKI byli přijati na speciální střední školy.  

Ve školním roce 2021/2022 prospělo s vyznamenáním 141 dětí, prospělo 71, k neprospěchu u 

žádného z žáků nedošlo. Bylo uděleno 101 pochval, 30 napomenutí třídního učitele, 6 důtek 

třídního učitele a 5 důtek ředitele školy. 

V průběhu prázdnin se žáci školy mohli zúčastnit některého ze dvou turnusů příměstských 

táborů, které škola již pravidelně pořádá.  

Školní rok 2022/2023 (I. pololetí)  

Po dvou letech byl školní rok společně zahájen na sále kulturního domu, přítomni byli všichni 

pedagogičtí pracovníci, prvňáčci se svými rodiči a žáci ostatních ročníků. Bylo připraveno 

krátké pásmo sestávající ze zpěvu hymny, vystoupení mažoretek a recitace básní. Došlo na 

uvítání prvňáčků v jejich první školní den a ocenění žáků, kteří přes prázdniny vypomohli na 

školním pozemku. Pár slov k přítomným pronesli hosté Mgr. Jana Mádlová, Ing. Jaroslav 

Dvořák, Miloslav Antl, Petr Niessner a Ing. Vilém Koníček. Po skončení programu se žáci 

přesunuli ke škole, kde pro prvňáčky připravili uvítací „špalír“.  

Během prázdnin došlo v prostorách školy k několika úpravám. Chodba v horním patře byla 

oživena barevnou výmalbou v okolí dveří do učeben a malbou absolventa školy Patrika Kaspara 

s motivem „o čem žák přemýšlí“ – to vše v rámci projektu „Rozsvícení školy barvou“. Byly 

pořízeny nové police na knihy a v průběhu podzimu byl na chodbě zřízen „čtenářský koutek“. 

Elektronické zabezpečení budovy ZŠ a taktéž MŠ doznalo změn tak, aby odpovídalo 

současným standardům. O instalaci zařízení se jako u dřívějších zabezpečovacích prvků 

postaral pan Dušan Vilímec z Topolan.  
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V rovině virtuální došlo rovněž ke změnám – na začátku října byl zprovozněn nový moderní 

web celé organizace zahrnující školu, školku a školní jídelnu. Na zakázku jej vytvořila 

programátorská firma ANTEE s.r.o. Dosavadní webové stránky již neodpovídaly nárokům 

moderní doby (nebyly mj. kompatibilní s mobilními zařízeními) a byly rovněž značně 

nepřehledné.  

Žákům byly v letošním školním roce opět nabídnuty zájmové kroužky, které byly neplacené a 

dotované obcí – pohybové hry (gymnastika), rytmika, mažoretky (4 oddíly – Miniperličky, 

Perličky, Perly a Highlights), dva keramické, vaření, ruční práce (šití, háčkování, pletení), 

sborový zpěv a kroužek mladých techniků (ve spolupráci se SSŠS Lutín). Další dva nabízené 

kroužky (stolního tenisu a klavíru) byly hrazeny rodiči.  

Během pololetí bylo pro žáky školy připraveno několik akcí a projektů. Hned na začátku 

školního roku se děti z 1. a 2. třídy vypravily v rámci akce „S dráčkem na Velký Kosíř“ na 

vrchol hanáckého Mont Blancu. 21. září se vybraní žáci společně s Mgr. Radkou Dudovou 

vydali na turnaj ve vybíjené do Klenovic. Školní tým obsadil bronzové třetí místo. Poslední 

zářijový týden byl pro šesťáky ve znamení adaptačního kurzu, který společně se svou třídní 

učitelkou Mgr. Ivetou Šutovou strávili v kempu Baldovec. Závěr září patřil návštěvě tradiční 

projekce projektu „Planeta Země 3000“ v kině Metropol, letos na téma Senegal. Nechyběla také 

každoroční Drakiáda na hřišti v režii MŠ a SRPŠ při MŠ. 5. října proběhla další sportovní 

soutěž, opět v Klenovicích, tentokrát turnaj v přehazované. Žákyně ve starší kategorii zde 

dosáhly na 3. místo, v mladší kategorii dívky obsadily 1. místo. Ani letos nechyběli hněvotínští 

žáci na Dýňodlabání na olomoucké Floře. Utvořili celkem 10 dvojic a soutěž zcela ovládli – 

v kategorii vyřezávání vlastních vypěstovaných dýní obsadili všechna tři oceňovaná místa, 

v kategorii malování na dýně pak první místo. 2. listopadu se děti ze 3. třídy s třídním učitelem  

Mgr. Zdeňkem Bábkem a asistentkami vypravily do Moravského divadla na představení 

„Královna Koloběžka První“. Poslední listopadový den se 20 vybraných žáků z 1. až 5. třídy 

v doprovodu Mgr. Radky Dudové a Mgr. Štěpána Dancingera vydalo na tradiční sportovní 

soutěž Starostuv hanácké vdolek do Vrbátek – tentokrát se jim bohužel nepodařilo navázat na 

sérii předchozích vítězství, i tak se ale umístili na krásném druhém místě. 

V rámci oslav Halloweenu byly pro děti zorganizovány zajímavé aktivity – pro 1. až 3. třídu si 

třídní učitelé připravili hravé dopoledne plné hádanek a disciplín. Pro žáky vyšších ročníků byla 

vyhlášena soutěž o nejlepší masku, kterou vybírala porota složená ze tří žaček 8. a 9. třídy. Pro 

všechny byla také připravena hra v hledání anglických slovíček spojených s tímto svátkem po 

chodbách školy.  

V předvánočním čase uspořádala škola na sále kulturního domu 2. prosince Mikulášování, které 

sestávalo z pásma vystoupení jednotlivých dětí a třídních kolektivů. Rozpis vystoupení je 

součástí přílohy kroniky. 5. a 6. prosince následovala ve škole i ve školce návštěva Mikuláše 

s anděly a čerty. O tuto záležitost se postarali žáci 9. třídy.  

Do konce kalendářního roku proběhlo ještě několik dalších akcí. 8. prosince se vybraní chlapci 

z 5. třídy zúčastnili florbalového turnaje v Litovli, kde ale byli bohužel poraženi. Žáci 6. a 7. 

třídy se se svými třídními učitelkami vydali 12. prosince na dějepisnou exkurzi do Brna na 

výstavu Tutanchamon.  
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Poslední předvánoční akcí byl další ročník Vánoční laťky, po covidových letech se jej opět 

zúčastnili i žáci základních škol z okolních obcí, konkrétně z Lutína, Těšetic a Náměště na 

Hané. Ve 4 kategoriích soutěžilo 36 žáků. V mladších věkových kategoriích žáci naší školy na 

první tři místa nedosáhli, ve starších kategoriích se u dívek dařilo Justýně Ježové (2. místo), u 

chlapců Gabrielu Güntnerovi (1. místo) a Jaroslavu Brůžkovi (3. místo). Putovní poháry pro 

nejúspěšnější školy putovaly do Lutína (za úspěch v dívčích kategoriích) a do Náměště na Hané 

(za chlapecké kategorie).  

V posledním měsíci 1. pololetí zavítali do školy Tři králové, o jejichž provedení se zdárně 

postarali žáci 4. třídy ve spolupráci s třídní učitelkou Mgr. Kateřinou Kuchrýkovou a 

asistentkami Ilonou Niessnerovou a Lenkou Švédovou. Secvičili pásmo tří písniček a krátkého 

vyprávění o třech králích, se kterým obešli všechny ročníky. Druhý lednový týden proběhl pro 

děti z 1. stupně projektový den „Chov exotického ptactva“, v jehož rámci mezi ně zavítal 

chovatel těchto opeřenců a celou třídu zaplnil klecemi s různými druhy. Děti si tak mohly 

nechat na ruku posadit hrdličku a prohlédnout si různobarevné druhy papoušků. Před závěrem 

pololetí se žáci všech tříd zúčastnili divadelního představení na sále kulturního domu. 

Pololetní vysvědčení bylo žákům předáno 31. ledna 2023. 151 dětí si jej domů odnášelo 

s vyznamenáním, 45 žáků prospělo a 2 nebyli hodnoceni (zkoušky k doplnění klasifikace měli 

v náhradním termínu). Třídní učitelé rozdali celkem 95 pochval. Uděleno bylo ale i 22 

napomenutí třídního učitele, 2 důtky třídního učitele, 4 důtky ředitele školy a 2 druhé zhoršené 

stupně z chování.  
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Mateřská škola 

Ve školním roce 2022/2023 bylo v Mateřské škole Hněvotín zapsáno 70 dětí. Školka čítala 

celkem tři oddělení: Broučci (20 dětí), Motýlci (24 dětí) a Včeličky (26 dětí). 

Pedagogický sbor v tomto školním roce tvořily: zástupkyně ředitele pro MŠ Ivona Vrbíková, 

učitelky Ilona Vyroubalová, Drahomíra Bártová, Martina Duchoňová, Iveta Nevrlá a Renata 

Kýrová a asistentky pedagoga Tatiana Černá a Anna Jarošová. Provozními zaměstnankyněmi 

byly školnice Marta Poláková a uklízečka Pavlína Bernátová. 

Během letošního roku bylo pro děti ze všech tří oddělení připraveny různorodé projektové dny 

a kulturní akce. Hned začátkem ledna proběhl v oddělení Včeliček projektový den „Pravěký 

hrnčíř“, v jehož rámci si děti vyzkoušely práci s keramickou hlínou a hrnčířským kruhem. Děti 

z Motýlků si zase užily projekt k podpoře polytechnické výchovy ve školkách – sestavily si 

vlastní loutkové divadlo a zhlédly pohádku „O šípkové Růžence“. V březnu se na sále konal 

pro děti i rodiče oblíbený maškarní karneval se šaškem Vikim.  

S přicházejícím jarem se mnoho aktivit přesunulo také na dvůr a školní zahradu. V rámci 

Velikonoc děti vyrobily a nazdobily papírovými dekoracemi rozkvetlé stromy před budovou 

školky. Pro předškoláky byly připraveny hry s rytmy, melodiemi a hudebními nástroji. Ty jim 

měly napomoci rozvinout kulturně estetické a hudební a dramatické dovednosti, sluchové 

vnímání a rozlišování, které budou na základní škole potřebovat. V květnu na školní zahradě 

proběhl projektový den „S farmou kolem světa“. 

S blížícím se létem došlo i na další oblíbenou akci. Zahradní slavnost byla uspořádána ve 

spolupráci MŠ a SRPŠ při MŠ. Z dalších akcí před letními prázdninami lze zmínit: návštěvu 

Policie ČR, která dětem představila svou práci; Den Země, v jehož rámci se děti naučily něco 

o třídění odpadu, ochraně přírody nebo práci s přírodními materiály; projektový den „Umíme 

se správně chovat?“, který děti seznámil s tím, jak se chovat v krizových situacích; školní výlet 

na Zlatou farmu ve Štětovicích, na kterém děti zjistily, co znamená každodenní život na farmě; 

divadelní představení v kulturním domě s názvem „Africká pohádka aneb Podivuhodná 

dobrodružství doktora Holuba“. 

Po letních prázdninách došlo v září na tradiční Drakiádu na hřišti FC Hněvotín. V říjnu proběhl 

projektový den „Pes, nejlepší přítel člověka“. Za dětmi do školy zavítala Jana Janků se psem, 

který pomáhá nevidomým lidem. Děti se tak seznámily se schopnostmi takto speciálně 

vycvičeného psa a dozvěděly se také něco o tzv. canisterapii. S postupujícím podzimem si paní 

učitelky pro děti připravily různé tvořivé dílny. V průběhu října a listopadu se uskutečnily 

keramické dílny pro rodiče s dětmi. 11. listopadu uspořádalo SRPŠ při MŠ lampionový průvod.  

První prosincový den do školky zavítalo divadlo kouzel „Duo Waldini“, které předvedlo dětem 

představení plné iluzí a zázraků. S přicházejícími Vánocemi přibývalo takto laděných aktivit. 

V oddělení Motýlků proběhlo pečení perníčků, u Broučků tvořivé zimní dílny a hry. 5. prosince 

zavítal do školky Mikuláš s anděly a čerty v podání žáků 9. třídy ZŠ. Každé z oddělení školky 

si pod vedením paní učitelek připravilo pro Mikuláše krátké vystoupení. Všechny děti byly za 

svou snahu odměněny nadílkou. V polovině prosince napadl sníh a děti se tak často vydávaly 

na školní dvůr a zahradu, aby si sněhové nadílky co nejvíce užily. Závěrem roku pak do školky 

zavítal Ježíšek a dětem nadělil drobné dárky pod stromeček.  
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Společenský život 

Nový rok jsme v Hněvotíně přivítali po roční pauze slavnostním novoročním ohňostrojem, 

který byl odpálen před kulturním domem 1. ledna v 18 hodin. Již hodinu před začátkem byl na 

místě podáván teplý punč a čaj. Řada místních akci využila k setkání se sousedy a známými, 

neboť druhá tradiční novoroční akce – výšlap do Skal – byla z důvodu epidemiologické situace 

spojené s covidem-19 zrušena. 

26. února zaplnili sál kulturního domu fanoušci hudební skupiny SAX Rock, jejíž koncert 

uspořádal sbor dobrovolných hasičů. Vstupné činilo 100 Kč. Šlo o první vnitřní koncert/zábavu 

po covidové pandemii, což se promítlo i na návštěvnosti – přišlo 720 platících. Nutno 

podotknout, že většinou šlo o návštěvníky přespolní.  

Začátkem března jsme se dočkali dalšího ročníku obecní zabijačky, minulý rok jsme totiž o 

tuto oblíbenou akci přišli. 5. březen tak u hasičské zbrojnice patřil prodeji zabijačkových 

specialit, ukázce porážky prasete a krátkému divadelnímu představení. V úvodu akci zahájil 

pan starosta společně s místostarosty. Zmínili, že z důvodu současného válečného konfliktu 

využije obec vydělané peníze z prodeje losů do tomboly na nákup humanitární pomoci, která 

bude následně zaslána potřebným na Ukrajinu. Po úvodním slovu se dostalo na krátké 

komediální představení, které secvičili místní aktivní senioři – krátký příběh v jejich režii 

vyprávěl o lapáliích spojených s domácí vesnickou zabijačkou. Diváci výkon ochotníků ocenili 

zaslouženým potleskem. Pak už došlo na porážku prasete, které se chopil místní zkušený řezník 

Vít Horáček se svými pomocníky. Návštěvníci mohli po celou dobu nakupovat ve stáncích 

různé druhy zabijačkových specialit – jitrnice, jelita, tlačenku nebo prdelačku. Závěr programu 

patřil losování tomboly, kde se hrálo o 15 různých cen, tou první pak byla 4kg vepřová kýta. O 

hudební doprovod se na akci starala místní skupina MišMaš.  

6. března proběhl na sále kulturního domu dětský karneval pořádaný SRPŠ při MŠ. Jako 

v minulých letech byl průvodcem programem šašek Viky, který pro děti připravil všemožné 

zajímavé aktivity a hry. 

Po dvou letech se 18. března konečně podařilo uskutečnit další ročník Hněvotínského koštu. 

Šlo v pořadí o 12. ročník této akce, předchozí 11. ročník byl dvakrát z důvodu covidu zrušen. 

Sál kulturního domu se tak opět stal místem setkání příznivců domácích pálenek různých druhů. 

Kromě 36 vzorků pálenek mohli návštěvníci ochutnat i připravované domácí frgály nebo srnčí 

guláš místních myslivců. K poslechu zahrála jako tradičně skupina MišMaš. Oceněni byli 4 

nejlepší, které vybrala odborná porota a 4 nejlepší zvolení veřejností.  

Výběr odborné poroty Hlas lidu 

1. místo (švestka) Alois Špičák 1. místo (švestka) Milan Dostál 

1. místo (ovoce) Jaroslava Dvořáková 1. místo (ovoce) Jaroslav Kaláb 

2. místo Milan Dostál 2. místo Jiří Petr 

3. místo František Sklenář 3. místo Petr Procházka 
 

V sobotu 26. března přivítala naše vesnice příjezd historického kočáru v rámci akce Muzea 

kočárů v Čechách pod Kosířem „Událost jara“. U příležitosti 100. výročí úmrtí posledního 

českého krále Karla I. kočár přivezl veleváženého Lva kardinála Skrbenského z Hříště, který se 

s výše zmíněným panovníkem setkal v prosinci 1917 v olomouckém kostele Panny Marie 

Sněžné. Kardinála doprovázela jedenáctičlenná osádka kočáru v čele s cechmistrem 
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kočárnickým Václavem Obrem, ředitelem muzea. Kočár tažený čtveřicí koní přivítaly zástupy 

místních občanů společně se starostou obce, místostarosty a zastupiteli v dobových kostýmech. 

Václav Obr pronesl k přítomným poutavou řeč o hlavní myšlence akce i celého muzea. Kardinál 

obdaroval starostu pamětním listem a věncem s podobiznou Karla I. Na děti čekaly drobné 

dárky, které jim předal Kašpárek, rovněž člen osazenstva kočáru. Zástupci obce na oplátku 

vyplatili panu Obrovi tzv. „kolomazné“ v podobě truhličky mincí a drahých kamenů. Pak už se 

kočár poroučel vstříc domovským Čechám pod Kosířem. Během akce byl pro příchozí 

připraven doprovodný program – pro děti střelba z luku na maketu slona, o hudbu se postarala 

kapela Hněvanka, nachystáno bylo i občerstvení (cigára z udírny, pivo, víno, limo, koláčky).  

Na 2. dubna byl zorganizován pro všechny rodiče budoucích prvňáčků, stávající žáky školy, 

jejich příbuzné a další přátele školy Den otevřených dveří základní školy. Kolektiv 

zaměstnanců společně s žáky připravil bohatý program sestávající z tvořivých dílniček, 

vystoupení mažoretek, ukázky pečení perníčků ve cvičné kuchyňce, prezentaci školních 

projektů, prohlídku historických kronik a fotoalb a nechyběla také oblíbená kinokavárna 

s nabídkou nápojů, zákusků a drobného občerstvení, ve které hosty obsluhovali samotní žáci 

školy. 

22. dubna pořádala Základní škola Hněvotín ve spolupráci s obecním úřadem akci Den Země. 

V jejím rámci se žáci vydali na lokality po obci a jejím okolí, kde pracovali na sběru odpadu, 

drobných opravách a zvelebování zeleně. Část žáků pracovala v areálu školy, další skupiny na 

nové cyklotrase do Ústína, nejstarší žáci se vydali do Skal, kde sbírali odpadky, opravovali 

schody do lomu a natírali přilehlé zábradlí. Obec zajistila žákům dopravu do Skal autobusem, 

obstarala pro ně i občerstvení během pracovní přestávky.  

Ve stejný den, 22. dubna, uspořádal Obecní úřad Hněvotín tradiční jarní setkání seniorů. Na 

akci předvedly své umění dva oddíly mažoretek, dívky s pompony a oblíbená skupina BABA. 

Nechybělo rovněž bohaté občerstvení, tombola o hodnotné ceny a hudební doprovod v podobě 

kapely Modrá rosa.  

29. dubna se od odpoledních hodin začaly v areálu školní zahrady slétat čarodějnice na svůj 

tradiční Slet čarodějnic, který se konal po dvouleté covidové přestávce. Do areálu školy se 

akce vrátila po 16 letech, naposledy se v těchto místech konala roku 2006, od té doby probíhala 

střídavě ve Skalách a na hřišti FC. Organizaci akce měli na povel zaměstnanci ZŠ a MŠ 

Hněvotín. Pro děti bylo připraveno 6 stanovišť s aktivitami, kde vyhrávaly mince, za něž si 

mohly koupit něco dobrého v čarodějnickém obchůdku. Na návštěvníky čekalo bohaté 

občerstvení – speciality z udírny, párky v rohlíku, palačinky, pivo, limo, punč. Hudební 

doprovod zajišťovala střídavě kapela MišMaš a reprodukovaná hudba. Po 18. hodině byla 

slavnostně zapálena vatra, na níž byla symbolicky upálena vyrobená atrapa čarodějnice. Dozor 

zajišťovali hněvotínští hasiči. Následovala volná zábava, která trvala až do večerních hodin.  

14. května proběhlo v obřadní místnosti kulturního domu vítání občánků do svazku obce. 

Pozváno bylo 13 dětí s rodiči: Samuel Filandr, Jakub Fula, Viktorie Holubová, Victoria Mia 

Jurečková, Matyáš Juřen, Oliver Kania, Viliam Kostka, Dominika Oračková, Alice 

Procházková, Lucie Troubilová, Richard Turek, Sofie Vysloužilová a Jan Zapletal. 

ZŠ a MŠ Hněvotín ve spolupráci se SR při ZŠ uspořádali 20. května v sále kulturního domu 

Májovou veselici. Na programu byla vystoupení pomponistek a mažoretek včetně speciálního 

nočního čísla se svítícími hůlkami. K tanci a poslechu hrála hudební skupina Jen tak 2. 
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Nechyběla oblíbená „hra s čísly“, jejíž hlavní cenou se stal kávovar v hodnotě 10 000 Kč. Po 

vyhlášení tomboly pokračovala volná zábava až do pozdních nočních hodin. Bohaté 

občerstvení bylo po celou dobu konání zajištěno. Akce byla určena pro zaměstnance školy, 

rodiče žáků a přátele školy. Byla náhradou za loňskou zrušenou podzimní hodovou zábavu.  

21. května spolek ProVás Hněvotín zorganizoval výlet pro rodiny s dětmi do Dinoparku 

Ostrava. Zájezdu se zúčastnila čtyřicítka výletníků, kterým toho dne přálo počasí. Šlo již o třetí 

výlet, který spolek uspořádal, a o první po „době covidové“.  

Na 27. května připadla zahradní slavnost mateřské školy, kterou uspořádal spolek SRPŠ při 

MŠ. Připraven byl doprovodný program, zahrnující rozloučení s předškoláky – ti dostali jako 

památku na školku knížku, pamětní list a dárkovou tašku. Jedním z bodů programu bylo také 

dětské divadelní představení – děti zahrály představení „Sněhurka a sedm trpaslíků“. Nechybělo 

i malování na obličej a pro všechny účastníky připravené bohaté občerstvení.   

Sbor dobrovolných hasičů připravil po dvouleté odmlce oblíbenou akci Kácení máje, která se 

uskutečnila poslední květnovou sobotu 28. května u hasičské zbrojnice. Nachystán byl bohatý 

doprovodný program pro nejmenší – malování na obličej, skákací hrad a stanoviště s drobnými 

soutěžemi. Nechybělo bohaté občerstvení v podobě makrel, specialit z udírny, gyrosu, živáňské 

nebo hranolek. Po 19. hodině se o hudební doprovod starala skupina GRAND Zdeňka Zapletala. 

Májka byla hasiči skácena za přihlížení návštěvníků v 19:33 hodin. Následovala ukázka zásahu 

mladých hasičů, která však byla doprovázena problémy s technikou. Ty se ale podařilo vyřešit, 

a tak se diváci zásahu dočkali. Volná zábava pak trvala do nočních hodin.  

4. a 5. červen patřil v areálu Multiparku U Hněvoty dětem – společnost Spro pro tyto dva dny 

připravila Den dětí s bohatým programem pro malé i větší. Na návštěvníky čekala řada 

stanovišť s různými aktivitami, dále pak malování na obličej, skákací hrad, prohlídka hasičské 

techniky, jízda na koni nebo vyhlídka na obec z 60 metrů vysokého jeřábu. Nechybělo 

občerstvení ve venkovním stánku, grilu a v Bistru.  

Místní tělocvična ZŠ hostila 4. a 5. června turnaj v ping pongu. Sobotní turnaj zahrnoval 

kategorii dospělých, vítězství si odnesl Josef Krikel. Nedělní odpoledne pak patřilo dětem 

z místního kroužku stolního tenisu. Celkem se zúčastnilo 20 hráčů. První místo obsadil Michal 

Otruba, druhé Šimon Heider a třetí Benjamin Duda. Drobnou odměnu si však domů odnášeli 

všichni účastníci.  

9. června se místní senioři v rámci klubu seniorů vypravili na výlet do litovelského pivovaru.  

12. června byl ve sportovním areálu uspořádán 3. ročník oblíbeného turnaje ve volejbale pod 

názvem Hněvotínský písek. Zúčastnilo se 12 soutěžících párů, vítězství si po celodenním hraní 

odnesla rodinná dvojice Radek a Adéla Navrátilovi. 

Spolek ProVás Hněvotín uspořádal 24. června v sále kulturního domu promítání letního kina 

Provázek. Na programu byl animovaný film Croodsovi: Nový věk, který si nenechala ujít asi 

šedesátka dětských diváků a 25 platících dospělých. Nechybělo oblíbené tradiční občerstvení – 

popcorn, bramborové spirály a kofola.  

25. června si spolek SDH Hněvotín připomněl 130. výročí svého založení. Akce započala u 

sochy sv. Floriána, u níž zástupci spolku Ing. Jozef Novák, Josef Studený a Lukáš Burďák 

položili květiny. Následoval slavnostní průvod, který byl veden členy SDH ve slavnostních 

uniformách, podpořit místní přijeli i zástupci SDH Třebčín. Součástí průvodu dále byli 
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hudebníci z kapely Hněvanka, všechny tři oddíly mažoretek ZŠ a oddíl dívek s pompony. 

Průvod uzavírala hasičská vozidla místního oddílu SDH a jedno vozidlo SDH Třebčín. Trasou 

přes okružní křižovatku došlo procesí až k hasičské zbrojnici, kde program akce pokračoval. 

Své umění předvedly ve svých vystoupení jak mažoretky, tak i dívky s pompony. Z rukou 

starosty SDH Ing. Jozefa Nováka pak byla předána ocenění vybraným členům sboru. Oceněni 

byli jak nováčci, tak dlouhodobí členové a v závěru i ti, kteří dle slov pana Ing. Nováka „odvedli 

nejvíce práce“. Ocenění obdrželi pamětní listy, dárkové předměty, v některých kategoriích i 

pamětní plakety ke 130. výročí a fotoknihy mapující historii sboru. V závěru ceremoniálu 

dekoroval starosta SDH hasičský prapor stuhou „ke 130. výročí založení SDH Hněvotín“. 

Následovala volná zábava, k poslechu a tanci hrála kapela Hněvanka, pro děti byla připravena 

nafukovací skluzavka. Nechybělo občerstvení v podobě tradičních makrel, cigára, alko i nealko 

nápojů. Stručné historii místních hasičů se věnuje kapitola v závěru kroniky.  

28. června se v obřadní místnosti obecního úřadu uskutečnilo setkání letošních deváťáků 

s místostarostou obce Petrem Niessnerem (starosta obce byl totiž tou dobou na zdravotním 

pobytu v lázních). Žáci dorazili v doprovodu své třídní učitelky Mgr. Ivety Šutové, pana ředitele 

Mgr. Pavla Pekaře a paní zástupkyně Mgr. Vlasty Novákové. Každý z absolventů sdělil své 

plány do budoucna, následně se podepsal do pamětní knihy obce a převzal dárek v podobě 

publikace „Dějiny Hněvotína“ a poukázky do knihkupectví. Letošním školním rokem 

2021/2022 se s místní základní školou rozloučili:1 

Vanesa Bačková Jiří Mlynář Helena Slintáková 

Matěj Hariň Eva Němečková Lucie Slováková 

Tereza Janušová Nicol Osladilová Václav Sova 

Patrik Kaspar Adam Ošťádal Karel Sušila 

Petr Kenický Tereza Pazderová Štěpán Šolc 

Tomáš Koníček Natálie Petráňková Sára Tomaščáková 

Nikola Krejčí David Přikryl Samuel Vilímec 

Barbora Křupková David Sklenář Josef Zedníček 

 Martina Slehová  
   

Na hřišti se 2. července uskutečnil první ročník Hněvotínského gulášování pod patronátem 

TJ FC Hněvotín. V kulinářské soutěži o nejlepší místní guláš se utkalo celkem 7 tříčlenných 

týmů. O vítězi rozhodovala jak pětičlenná odborná porota, tak i samotní návštěvníci, kteří mohli 

jednotlivé vzorky gulášů ochutnat a v kategorii „Hlas lidu“ zvolit ten nejchutnější (cca 140 lidí 

tak učinilo). V průběhu akce byl na hřišti také doprovodný program v podobě jízdy na segway 

a střelby ze vzduchovky a airsoftové zbraně na cíl. Výsledky prvního ročníku soutěže byly: 

Výběr odborné poroty Hlas lidu  

1. místo  Hasiči Hněvotín 
členové: Petra Navrátilová, Ivana Kovářová, Pavel Brachtel 

1. místo Tátové u kotlíku 
členové: Martin Hryzbil, Petr Kravčík, Lukáš Babiánek 

    

2. místo Ftipní kofbojové 
členové: Dagmar Kaštylová, Aneta Glogarová, Petr Procházka 

2. místo Divočáci z Výrovky 
členové: Pavel Pospíšil, Miroslav Špičák, Petr Kubíček 

    

3. místo Hasiči a banány 
členové: Kamil Navrátil, Jiří Osladil, Lukáš Petržela 

3. místo Obecní pytláci 
členové: Lenka Slehová, Renáta Ječmeňová, Miloslav Antl 

    

Speciální cena poroty za výzdobu stánku: ŠUBAŠU 
                                                                                                                                       členové: Jan Šulc, Jiří Bartoš, Jiří Šulc 

 
1 V seznamu není uvedena Kristýna Motzke, která měla v rámci speciálního vzdělávacího plánu povinných 10 let 

základní školní docházky. Byla přítomna jak na rozloučení letošních, tak i minulých deváťáků, kteří byli její 

kmenovou třídou – je tak uvedena v seznamu v kronice za loňský rok 2021.  



 

38 

 

V týdnu od 11. do 15. července proběhl I. turnus příměstského tábora ZŠ Hněvotín. Děti se 

pod vedením Mgr. Radky Dudové a asistentek Bc. Mirky Kočí a Renaty Krytinářové vydaly 

mj. na filmové promítání do multikina, na bowling, do zábavního centra BRuNO v Brně nebo 

do Pevnosti poznání v Olomouci. Nechyběl také výšlap na Velký Kosíř. 

II. turnus příměstského tábora následoval v týdnu od 18. do 22. července. Děti soutěžily 

v řadě disciplín na školní zahradě, navštívily zábavný vědecký park VIDA Brno, užily si 

pohybový den na hřišti FC Hněvotín či se prošly kukuřičným bludištěm. V závěru turnusu na 

všechny čekala ve školní budově soutěž ve stylu pevnosti Boyard.  

V termínu 11. až 15. července probíhal v areálu TJ FC Hněvotín také tenisový kemp.  

Hněvotínská kapela Hněvanka vystoupila 23. července v Drahanovicích v rámci zahájení oslav 

700. výročí založení této obce. Postarala se o hudbu při slavnostním průvodu vsí a následně 

během zahajovacího ceremoniálu v areálu Černé věže.  

V termínu od 6. do 13. srpna uspořádal spolek ProVás Hněvotín osmý ročník svého dětského 

pobytového tábora pod názvem Cirkusoviny 2022. Přes 70 místních dětí se na týden proměnilo 

v malé cirkusáky, kteří se v areálu UPOL v Pastvinách učili cirkusáckým kouskům pod 

vedením 10 týmových vedoucích – mentorů. Na zdárný průběh dohlížel hlavní principál 

Martinéz (v podání Martina Skácela), klaun Pítr (Petr Niessner) a mim Marčélo (Marek 

Niessner). Závěr týdne patřil velké cirkusové show v hlavním šapitó, kde všech pět barevně 

odlišených týmů předvedlo naučené kousky. Tábor byl ozvláštněn dvěma vystoupeními 

profesionálních žonglérů. Děti tak mohly sledovat žonglování na jednokole, balancování se 

štaflemi či jízdním kolem na bradě nebo působivou ohnivou show. Nechyběl také výlet, v jehož 

rámci se táborníci vydali na rozhlednu Val a ke klášteru Dolní Hedeč u Králíků, velkou radost 

přinesla projížďka výletním vláčkem okolo přehrady Pastviny. 

20. srpen patřil výletu vláčkem na Velký Kosíř. První skupina odjížděla od zastávky před 

obecním úřadem ve 13 hodin, druhá v 15 hodin. Na vrcholku moravského Mont Blancu bylo 

pro všechny připraveno občerstvení v podobě grilovaného hermelínu, špekáčků, točeného piva 

a nealkoholických nápojů. O hudební doprovod se postarala kapela SAMOROST. Zájemci 

mohli zdarma vystoupat až na ochoz rozhledny a pokochat se výhledem do okolní krajiny. Ač 

den před akcí vypadala předpověď počasí mizerně, nakonec na vytrvalý déšť nedošlo a těch pár 

kapek, které spadly, všichni přečkali pod připravenými stany.  

Místní hasiči si na 27. srpen připravili další ročník pivních slavností. I přes nepříznivé počasí 

se akce uskutečnila v areálu hasičské zbrojnice, vstupné činilo 100 Kč, pro mladistvé od 15 do 

18 let a pro seniory nad 65 let o 50 korun méně. K ochutnávce bylo připraveno 10 druhů piv, 

nechybělo rovněž bohaté občerstvení. Hudební doprovod obstarala od večerních hodin kapela 

VIA PABĚDA. Akce zaznamenala velký úspěch zejména mezi místní mládeží, která tvořila 

většinu návštěvníků.  

3. září proběhl na hřišti FC 2. ročník Hněvotínské olympiády, o jejíž přípravu se starali místní 

spolky. Pro soutěžící z řad dětí i dospělých bylo připraveno 11 stanovišť z různorodými 

aktivitami (třeba vrh koulí, skok daleký, hod oštěpem, jízda na segway nebo šipky). Soutěžící 

byli dle věku rozděleni do kategorií, děti do 7 let měly vlastní stanoviště s úkoly, které byly 

úměrné jejich věku, děti nad 7 let a dospělí do 60 let měli stanoviště s jinými aktivitami. 

Zapojilo se 85 soutěžících, z toho 72 dětí a 13 dospělých. Po celé odpoledne byla v areálu 
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nafukovací skluzavka pro děti. Všichni, kteří se zapojili do soutěží, měli občerstvení zdarma. 

Po 19. hodině proběhlo vyhlášení vítězů a jejich následné ocenění: 

Dívky do 7 let  

1. místo: Sofie Banasinská 

2. místo: Eleonora Svačková 

3. místo: Ema Zapletalová 

Chlapci do 7 let  

1. místo: Viktor Stolička 

2. místo: Oliver Duda 

3. místo: Tobias Hejtman 
  

Dívky do 12 let (tj. od 7 do 11 let)  

1. místo: Sára Dudová 

2. místo: Natálie Grčková 

3. místo: Beata Ritli 

Chlapci do 12 let (tj. od 7 do 11 let) 

1. místo: Jakub Šulc 

2. místo: Šimon Heider 

3. místo: Ivo Rozmahel 
  

Dívky do 18 let (tj. od 12 do 17 let) 

1. místo: Andrea Jurečková 

2. místo: Sára Ševčíková 

3. místo: Aneta Dolénková 

Chlapci do 18 let (tj. od 12 do 17 let) 

1. místo: Richard Černošek 

2. místo: Adam Buchta 

3. místo: Dominik Ritli 
  

Dospělí – ženy 

1. místo: Jana Bohunská 

2. místo: Marie Knížová 

3. místo: Kristýna Motzke 

Dospělí – muži 

1. místo: Zdeněk Horyl 

2. místo: Andrej Tomaščák 

3. místo: Matěj Kaštyl  
 

Ani letos nechyběla oblíbená disciplína v hodu vajíčkem do dálky. Mnoho dvojic se pokusilo 

o překonání rekordu z roku 2018, který činí 52 m, ovšem žádné se to nepodařilo. V dětské 

kategorii do 18 let hodila nejdál dvojice Sára Ševčíková a Kristýna Pospíšilová (25 m), 

v kategorii nad 18 let dvojice Zdeněk Horyl a Matěj Kaštyl (24 m). Olympiáda byla večer 

zakončena letním kinem spolku ProVás Hněvotín.  

Odpoledne 16. září patřilo na hřišti FC tradiční Drakiádě, kterou uspořádalo SRPŠ při MŠ. 

Pro děti byla klasicky připravena soutěž o nejlepšího doma vyrobeného draka a mnohé taneční 

aktivity. 

V sobotu 17. září probíhala na sále kulturního domu velká výstava „8 let táborů spolku 

ProVás 2015–2022“. Ke zhlédnutí na ní byly propriety, kostýmy, výrobky dětí či fotografie ze 

všech tematických dětských pobytových táborů, které spolek ProVás Hněvotín pořádá od roku 

2015. Děti si mohly vyzkoušet vyplnění zábavného táborového kvízu, rodiče si pak na 

připraveném kole štěstí mohli vytočit procentní slevu pro tábor v roce 2023. Výstava byla 

otevřena od 10 do 20 hodin, navštívila ji stovka dětí a taktéž stovka dospělých.  

V tentýž den připravily kandidátky „Hněvotínští patrioti“ a „Naše srdce bije pro Hněvotín“ 

sousedské posezení v areálu hasičské zbrojnice s občerstvením v podobě makrel, točeného 

piva, domácích pochutin a prodejem burčáku.  

14. říjen patřil na sále kulturního domu podzimnímu setkání seniorů. Došlo na tradiční 

blahopřání jubilantům, místní mažoretky a dívky s pompony předvedly svá dechberoucí 

vystoupení a největších ovací se dočkala skupina BABA se svou moderně pojatou 

prvorepublikovou choreografií. O hudební složku se postarala skupina Modrá rosa. Bohaté 

občerstvení v podobě svatebních koláčků připravily členky ČČK, domácí koláče napekla paní 

Iveta Šutová – ochotní dobrovolníci rovněž vypomáhali s obsluhou hostů.  
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Halloweenské odpoledne bylo 28. října pro rodiče s dětmi připraveno personálem restaurace 

Na Hřišti. Příchozí si mohli vydlabat připravenou dýni a odnést si ji domů. Součástí akce bylo 

i malování na obličej a zajištěné občerstvení v podobě grilovaných makrel. Obdobná akce,  

2. ročník vyřezávání dýní, proběhla o den později v areálu U Hněvoty. I zde byly dýně pro 

návštěvníky zdarma zajištěny, došlo i na vyhodnocení nejkrásnější vyřezané dýně a ani zde 

nechybělo malování na obličej a halloweenské občerstvení v Bistru U Hněvoty.  

4. listopadu se na sále kulturního domu konala Podzimní hodová zábava ve spolupráci 

základní školy, sdružení rodičů při základní škole a obce Hněvotín. Své umění předvedly dívky 

s pompony, mažoretky a také skupina BABA. O hudební produkci se staral DJ Rosy, bohaté 

pohoštění připravili zaměstnanci základní školy společně s některými rodiči ze sdružení. 

Nechyběla oblíbená tombola o zajímavé ceny, k vyhlášení vítězů došlo krátce po půlnoci. 

Zábava pak pokračovala ještě dlouho do nočních hodin. Zájem o akci byl velký, na vysoké 

návštěvnosti se jistě podepsal i fakt, že vstupné bylo zdarma.   

Téhož dne byla v restauraci Na Hřišti připravena degustace vín s vinařstvím Svoboda. 

Návštěvníci, kteří si na akci zarezervovali místa, mohli ochutnat několik druhů vín a 

vyslechnout si odborný výklad majitele vinařství z Velkých Bílovic. Zúčastnilo se více jak 20 

zájemců, kteří obsadili všechny krásně prostřené stoly v restauraci.  

12. listopadu proběhlo letošní druhé vítání občánků, v obřadní místnosti je do svazku obce 

uvítala místostarostka Mgr. Lucie Přikrylová. Z pozvaných dorazily 4 dvojice rodičů s dětmi. 

Jednalo se o Dianu Dostálovou, Ninu Plakinger, Elišku Šinclovou a Michala Jurečku. Omluvili 

se rodiče se Sophií Hornychovou, Vítězslavem Klimkem, Emmou Krejčí a Anetou 

Zapletalovou. 

Po dvouleté covidové odmlce se 2. prosince uskutečnila oblíbená akce rozsvícení obecního 

vánočního stromu. Program započal v 16 hodin na sále kulturního domu, kde si žáci a učitelé 

ZŠ a MŠ připravili pro rodiče kulturní program „Mikulášování“ plný hudebních a tanečních 

vystoupení. Ve venkovním prostoru byly mezitím otevřeny stánky s punčem a občerstvením, o 

jejichž provoz se postarali zástupci myslivců, hasičů, spolku FC, spolku ProVás a rodičů ze SR 

při ZŠ a SRPŠ při MŠ. Hudební vložku během podvečera zajistila kapela Hněvanka. Na 19 

hodin bylo připraveno samotné rozsvícení stromku žáky 9. třídy. Z balkónu obecního úřadu 

promluvilo k davu přítomných vedení obce a následně zapěl rodičovský sbor pod vedením paní 

Zichové tradiční vánoční koledy. Moderní vánoční písně poté připojily dvě žákyně 9. třídy. 

Kolem 20. hodiny začala na sále KD taneční zábava v doprovodu kapely Trifid, která trvala až 

do nočních hodin. Akce se velmi vydařila a navíc ji po dlouhé době doprovodilo sněžení, které 

všem navodilo příjemnou předvánoční atmosféru.  

Odpoledne 16. prosince patřilo na sále kulturního domu pečení perníčků a cukroví seniorek 

z ČČK s dětmi. Téměř dvě desítky dětí si vyzkoušely válení těsta, vykrajování a následné 

zdobení perníčků. Příchozí si mohli také vyrobit papírové vánoční andělíčky coby ozdoby na 

stromeček. Po odvedené práci je čekalo promítání animovaného filmu Scoob. Kolem 18. hodiny 

dorazili na sál i rodiče, aby si poseděli v kavárně a ochutnali napečené výtvory svých dětí.  

V areálu U Hněvoty probíhaly po celé odpoledne 17. prosince vánoční trhy spojené s 

2. ročníkem akce zdobení vánočních perníčků. V připravených stáncích nabízeli své lokální 

a domácí produkty firmy „Farma pod kaštany“, „Paštikárna u pana Ragueneaua“, „Štrůdlárna 

Olomouc“, „Ekofarma Hvozd“, „Svíčkárna SoyCa Olomouc“ a jednotlivci Jana Berková 
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„Kvásková kuchařka“ (vše pro pečení a vaření), Iveta Sokolová (dekorace z květin) a Lucie 

Machalová (keramické výrobky). V průběhu trhů probíhal prodej punče, jehož výtěžek byl 

věnován místnímu mateřskému sdružení Beruška.  

29. prosince proběhla na sále kulturního domu hasičská zábava s kapelou SAX ROCK. 
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Kaleidoskop zajímavostí 

Hněvotín v televizním vysílání 

1. června byla ve zpravodajské relaci televizní stanice CNN Prima News „Zprávy z regionů“ 

odvysílána reportáž o harmonogramu napouštění bazénů a zahradních jezírek v naší obci. 

Moderátorka nápad našeho vodohospodáře Lukáše Koníčka a vedení obce uvedla slovy: 

„Inspirativní způsob, jak se vyrovnat se suchem v letním období, vyzkoušeli v Hněvotíně u 

Olomouce.“ V reportáži promluvil za vedení obce místostarosta Petr Niessner: „Takže jsme 

vytvořili takovou mapku, která rozdělila naše ulice v obci na sekce. Odprezentovali jsme to ve 

zpravodaji, seznámili jsme s tím občany a požádali jsme je aby, tak jak je to popsáno, měla 

každá ulice vlastní den a v něm prostor pro napouštění svých bazénů.“ Reportér Tomáš Petržela 

(mj. absolvent naší základní školy, rodák z Lutína) následně oslovil i některé místní, kteří 

vlastní na zahradě bazény, aby se k rozpisu jejich napouštění vyjádřili. Jak paní Dvořáková, tak 

pan Jánský, kteří v příspěvku promluvili, harmonogram chválili. Tak třeba skrze tuto reportáž 

inspirujeme některé další obce v republice, jak řešit problém s nedostatky vody.  

Olomoucká regionální televize ZZIP odvysílala v srpnu reportáž, která byla věnována místnímu 

areálu Multiparku U Hněvoty. Konkrétně se zaměřila na malované kresby, kterými je ozdobena 

bezkontaktní automyčka a zmrzlinový stánek v areálu. „…ta bezkontaktní (myčka) v areálu 

Multiparku v Hněvotíně má neobvyklou a originální výzdobu. Díky šikovnosti a fantazii 

výtvarníka Libora Schuberta se plechové panely mění v barevné komiksové výjevy viditelné už 

zdaleka.“ V reportáži pohovořil i samotný autor maleb Libor Schubert, který popsal vývoj 

spolupráce s vedením Multiparku. Jeho první zakázkou bylo pomalování plechové bedny 

s technickým zázemím, následoval stánek ze zmrzlinou a nakonec i ony čtyři malby na 

automyčce. „Některé postavy jsou reálné, autor zasadil do scenérií třeba dcerku svých známých 

nebo kamaráda zaměstnance myčky.“ V malbě je ukryta i reálná postava majitele areálu nebo 

kuchařů pracujících v bistru. Pan Schubert závěrem reportáže dodává: „Já jsem samouk, dělal 

jsem to už od dětství. A potom jak padli komunisti, tak jsem se tím mohl začít i živit.“  

Po delší době nám reportáž v pořadu Minuty regionu věnovala TV Morava. Příspěvek z  

21. listopadu byl věnován poslední etapě rekonstrukce silnice II/570 mezi Hněvotínem a 

Lutínem. Za naši obec promluvil nový starosta Petr Niessner, za lutínskou stranu starosta Jakub 

Chrást. Olomoucký kraj na celou rekonstrukci 6 km úseku zaplatil 58 milionů Kč. Starosta 

Lutína se zmínil o stížnostech občanů na prodloužení objízdné trasy, v globále ale potvrdil, že 

jsou všichni za rekonstrukci rádi. Náš starosta připomněl, že naší obcí denně projede 7 500 aut 

včetně kamionů, které tudy objíždí komunikace, na kterých musí platit mýtné.  

Hněvotínský rodák vydal vlastní knihu 

V průběhu roku vydal svou vlastní knihu místní rodák Tomáš Macoun. Mladý autor, který 

v současnosti žije v Praze, publikaci s názvem „Pro Emu, pro tebe.“ vydal díky finančním 

příspěvkům dobrovolníků přes internetový portál Pointa.cz. Kniha vyšla v nakladatelství 

Powerprint v Praze, autor si ji sám ilustroval. Na přebalu je publikace popsána následovně: „Od 

narození slýcháme, že můžeme být, čím chceme, a že můžeme mít, co chceme, až vyrosteme. Na 

druhou stranu nám ale říkají, že si máme klást přiměřené cíle, držet se při zemi. Pokud i Ty 

přemýšlíš, čeho všeho a jak můžeš v životě dosáhnout, je tato kniha jedinečným konceptem 

přesně pro Tebe. Najdeš v ní sdělení a výzvy, které Ti pomohou na Tvé cestě za uskutečněním 

vysněných cílů. Vzpomeň si na to, jaké to bylo vstávat ráno s nadšením, že dnes jsou Vánoce. 



 

43 

 

Chceš mít každé ráno takové? Sdělení jsou rozdělena do tří oblastí, a to osobní, projektové a 

finanční. Podnítí k zamyšlení, nastartují Tvou kreativitu, vzdělají Tě a celkově podpoří 

v seberozvoji. Texty doplňují čisté a jednoduché kresby, které ještě více podtrhují Tvé 

nekonečné možnosti.“ 

Hospodské kvízy 

Závěrem tohoto roku se začaly v restauraci Na Hřišti konat tzv. hospodské kvízy. Kvízu se 

účastní hráči v týmech, které mohou mít maximálně 8 členů. Týmy proti sobě soupeří ve 

vědomostních otázkách v celkem pěti kolech. Na každé kolo připadají dva tematické okruhy 

otázek (1 téma čítá 5 otázek). Závěrem každého kola dojde ještě na otázku bonusovou, kdy 

musí týmy tipovat číselné údaje a vítězem se stává tým, který je svým tipem nejblíže správné 

odpovědi. Vítězem kvízu se stává tým s nejvyšším počtem bodů. 

První kolo místního hospodského kvízu se konalo 11. listopadu 2022. Klání se zúčastnilo 

celkem šest týmů o 38 hráčích. Nejvíce bodů (tedy 34,5) získal tým s názvem Haldoprc s.r.o., 

ve složení manželů Kwaczkových, Budinových a Dorazilových se synem a jeho přítelkyní.  

Další kolo proběhlo 17. prosince 2022. Utkalo se opět šest týmů, celkem se zapojilo 39 hráčů. 

Se ziskem 36 bodů si vítězství odneslo družstvo Krvavá kružítka ve složení Josef Krikel, Václav 

Šulc, Přemek Banasinski, Petr, Adam a Kamila Niessnerovi a Nikola Tomaščáková. Jako cenu 

obdržel tým šampaňské a každý z členů dárkový poukaz do restaurace Na Hřišti v hodnotě  

200 Kč.  
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Reakce místních a obce na válku na Ukrajině 

Jak již bylo na více místech letošní kroniky zmíněno, útok Ruské federace na Ukrajinu, který 

propukl koncem února tohoto roku, nenechal nikoho chladným. Nejen po celé Evropě, ale i po 

celém světě se lidé všech národů snažili občanům Ukrajiny jakýmkoliv způsobem pomoci. Ať 

už formou peněžitých příspěvků, materiální pomoci, dobrovolnické činnosti nebo samotného 

vojenského nasazení v místě konfliktu. Nejinak tomu bylo zde u nás v Hněvotíně, kde se také 

našla řada ochotných lidí odhodlaných pomoci.  

Nejviditelněji se zapojil pan Petr Krupáš, místní občan a člen SDH, dlouhodobě žijící se svou 

manželkou, která je ukrajinské národnosti, ve Velké Británii. V den konání obecní zabijačky 

dne 5. března uspořádal před klubovnou kulturního domu soukromou sbírku, během níž vybíral 

od ostatních občanů, kteří se rozhodli pomoci, spacáky, oblečení, věci denní potřeby, hračky 

pro děti a mnoho dalšího. Hromádka vybraných věcí pak putovala na pomoc potřebným na 

Ukrajinu.  

Obec Hněvotín se rozhodla také přispět – peníze, které se vybraly během zabijačky ve stánku 

s tombolou, putovaly na nákup humanitární pomoci pro ukrajinské občany.   

V obci se našla řada dalších spoluobčanů, kteří se rozhodli podat Ukrajincům pomocnou ruku. 

Někteří přispěli do charitativních sbírek, jiní nabídli v rámci svých možností uprchlíkům 

ubytování v soukromých prostorách. Obecní úřad Hněvotín uvolnil pro potřeby lidí utíkajícím 

před válkou dva neobsazené byty (č. 3 a č. 13) v budově s pečovatelskou službou č.p. 38.  

Potřebná opatření učinila také místní základní škola, do které nastoupily v polovině března tři 

děti ukrajinské národnosti (dvě dívky a jeden chlapec) – po jednom do 1., 2. a 5. třídy. O týden 

později přistoupila ještě dívka do 3. třídy. Tři děti nastoupily také do mateřské školy. Na 

webových stránkách školy byl zveřejněn dokument v ukrajinštině s informacemi pro rodiče 

těchto dětí, jak postupovat při začlenění do vzdělávání v České republice. Dětem byla zaplacena 

strava ze zvláštního finančního fondu.   

Tato nově vzniklá situace byla pro všechny, hlavně pak pro místní děti dosud nepředstavitelná. 

Zejména nejmenší žáci, prvňáci, kteří do svého třídního kolektivu přivítali ukrajinskou 

holčičku, nedokázali zpočátku uchopit fakt, že jim nová spolužačka nerozumí téměř ani slovo 

a oni stejně tak jí. Zpočátku se na ni tak dívali jako na někoho „z jiné planety“. Zapojili však 

všechny dostupné prostředky, mimiku, posunky, výrazy, aby se s novou žačkou dorozuměli a 

pomohli ji začlenit se do jejich třídy. Projevila se rovněž solidarita mezi rodiči, kteří malé 

Ukrajince a její rodině zdarma poskytli jak vybavení do školy, tak i oblečení a další věci 

základní potřeby. Do Česka totiž dorazila zcela bez ničeho, všechny své věci musela nechat na 

Ukrajině. Podobné pomoci se dočkaly i další ukrajinské děti, které nastoupily na naši školu. Pro 

tyto žáky byla navíc vyčleněna speciální pedagogická pracovnice, která je vyučovala českému 

jazyku odděleně od českých žáků. Na další předměty zůstávali s ostatními dětmi v kmenových 

třídách.   Těžce situaci v novém prostředí přijímal ukrajinský chlapec v 2. třídě, který během 

prvních dní, kdy do školy nastoupil, odmítal jakkoliv s kýmkoliv komunikovat. Nakonec se ale 

i mu, stejně jako ostatním příchozím, podařilo začlenit se mezi ostatní děti, které se mu společně 

s vyučujícími snažily co nejvíce pomoci. Chlapec dorazil do Česka s matkou a mladším 

sourozencem, jeho dva starší bratři zůstali na Ukrajině, rozhodli se jít společně s otcem bojovat 

na frontu.  
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Nejen z důvodu příchodu nových ukrajinských žáků se řada třídních učitelů chopila iniciativy 

a připravila kreativní aktivitu „Proč válku ne!“ – v jejím rámci měly děti prostý úkol a to na 

papír sepsat jasné důvody, proč je válečný konflikt špatný a nevede k žádnému řešení. Práce 

dětí byly následně vystaveny v kmenových učebnách. V třídě třeťáků se na výkresech 

objevovaly následující myšlenky: „Proč válku ne? 1) Protože umírají nevinní lidé.  

2) Hodně dětí je v nebezpečí.“, „Vladimír Putin je tříletý děcko, místo toho, aby řekl, sejdeme 

se a vyřešíme to, řeší to válkou a bombama…“ nebo „Protože Ukrajina za nic nemůže. Úplně 

zbytečně umírají stovky nejen Ukrajinců, ale i Rusů. Válku ne!“.  

V DPS jsou dvě rodiny (tří a čtyřčlenná) + pětičlennou rodinu ubytoval u sebe a u syna 

v Topolanech pan Vladimír Polák. Za rodiny v DPS bylo nájemné a energie uhrazeny na vrub 

obce. S ubytovateli rodin (panem Vladimírem Polákem, panem Petrem Krupášem a paní Raisou 

Kočí) byly ze strany obecního úřadu uzavřeny darovací smlouvy na zakoupení přikrývek, 

předmětů osobní hygieny, nezbytného oblečení a dalšího vybavení, poskytnut byl také finanční 

dar ve výši 15 000 Kč. Další ukrajinské rodiny byly ubytovány v ubytovně a v domech 

ukrajinských majitelů trvale žijících v Hněvotíně.  

7. června obecní zastupitelstvo odhlasovalo prodloužení pronájmu bytů v DPS ukrajinským 

uprchlíkům. Šlo o prodloužení v délce 2 měsíců.  

Postupem roku se většina Ukrajinců navrátila zpět do své domovské země, kde se mezitím 

hlavní boje přesunuly na východ, na území Donbasu. I tak ale zbytek Ukrajiny nadále 

ohrožovaly ruské nálety bezpilotních dronů.  
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Obec v době koronaviru  

S příchodem nového roku byla za námi největší vlna nákazy od března 2020. Její vrchol byl u 

nás v Hněvotíně koncem listopadu roku 2021, kdy bylo současně nakažených až 90 občanů (dle 

oficiálních čísel MZ ČR). Říká se „jak na Nový rok, tak po celý rok“ – Hněvotín do toho nového 

vstoupil se 17 nakaženými, blížila se však nová omikronová vlna, která slibovala rychlý nárůst 

nemocných.  

Očkování našich obyvatel opět mírně postoupilo. K 8. lednu 2022 bylo ve věkové kategorii 16+ 

naočkováno (první dávkou či oběma) 68,3 % občanů. Kolem 470 příslušníků této věkové 

skupiny s vakcinací nadále otálelo.  

Běžný život už nebyl do větší míry omezován. Respirátory zůstávaly nadále povinné ve 

vnitřních prostorách. Ve škole byly pro žáky i zaměstnance povinné ve společných prostorách, 

během výuky ve třídách nikoliv. Pokračovalo testování žáků i učitelů, tentokrát jak 

očkovaných, tak i neočkovaných. Pochopitelně se vyskytly případy pozitivních výsledků, do 

karantény tak putovali někteří žáci, došlo i na karanténu některých učitelů. Žádná třída ale 

nepřešla na online výuku, ve všech ročnících byla zachována prezenční forma.  

Ve druhém a třetím únorovém týdnu došlo k omezení otevírací doby místního obchodu Qanto. 

Firma ji zdůvodnila vysokou nemocností zaměstnanců, patrně způsobenou vlnou mutace 

omikron. Ve všední dny byl obchod otevřen pouze do 15 hodin (oproti normálu do 18 hodin), 

v sobotu do 12 hodin (jako normálně) a v neděli bylo zcela zavřeno (normálně od 7 do 11 hod).  

V pondělí 14. února proběhlo na místní škole, stejně jako ve všech školách v republice, poslední 

kolo testování žáků a zaměstnanců. Je pravda, že v uplynulých měsících, kdy jednotlivé 

covidové vlny stoupaly a klesaly, bylo testování několikrát oficiálně ukončováno. Po pár 

týdnech bylo ale vždy opět obnoveno. Teď, po odeznění vlny omikronu, ale všichni učitelé 

doufali, že je to již opravdu naposledy. Celý proces testování více jak 200 dětí byl organizačně 

i časově velmi náročný. Tak snad tomu všemu již definitivně odzvonilo.  

Po zbytek roku již nebyl život v obci covidem nijak ovlivněn. Dle oficiálních čísel se však stále 

mezi občany vyskytovaly nižší desítky nakažených. Čísla se ale v průběhu měsíců měnila a 

nebylo tedy jasné, do jaké míry jsou tyto údaje přesné. Dle čísel dostupných k lednu 2023 

nebylo v Hněvotíně od konce března 2022 nikdy více jak 20 současně nakažených. V období 

od počátku května do prvního červencového týdnu byla situace stabilní (po většinu času 

maximálně 5 současně nakažených). V letních měsících začalo případů přibývat (s vrcholem 

17 nakažených dne 17. 8.), následně s příchodem září začala tato menší vlna opět slábnout. 

V období září až října byly denní hodnoty kolem 10 nakažených, s listopadem čísla klesla a 

v prosinci se držela kolem 6 současně nakažených občanů. Poslední den roku 2022 bylo u nás 

7 nakažených covidem.  

V tomto roce jsme se tedy z nejhorší covidové situace zřejmě definitivně dostali. Snad nás příští 

roky v tomto směru nějak nemile nepřekvapí…   
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Obyvatelstvo 

Stručný statistický přehled o pohybu obyvatel v Hněvotíně za rok 2022 (zdroj dat OÚ Hněvotín, 

k 31. 12. 2022): 

Narozených dětí 14 (5 kluků, 9 děvčat) 

Zesnulých občanů 23 
 

Dospělí 1383 

Dospělí – muži  684 

Dospělí – ženy  698 

Děti (15 až 18 let) 76 

Chlapci (15 až 18 let) 34 

Dívky (15 až 18 let) 42 

Děti (do 15 let) 316 

Chlapci (do 15 let) 157 

Dívky (do 15 let) 159 

Cizinci 62 

Celkem obyvatel 1837 

Obyvatel bez cizinců 1775 

Průměrný věk obyvatel 39,76 
 

 

V uplynulém roce 2022 nás opustili tito spoluobčané: 

Marie Beranová (†88), 

Věra Cundráková (†53), 

Věra Čtvrtlíková (†94), 

Pavel Čuka (†60),  

Irena Filipová (†81), 

Robert Holub (†56), 

Zdena Hudečková (†79), 

Marie Huzlíková (†72), 

Lubomír Jonásek (†59)2, 

Josef Jurenka (†68), 

Germanie Kvardová (†88), 

Antonín Líčka (†77), 

Josef Linhart (†78), 

Zdenka Macounová (†80), 

Vojtěch Maršálek (†72), 

František Matěj (†71), 

Jan Naš (†73),  

Jiří Punčochář (†66), 

Jiří Skácel (†68)3, 

Vojtěch Šrom (†65), 

Vratislav Švach (†71), 

Miroslav Tulpa (†74) 

 Jaroslav Veselský (†63). 

 

 

 
2 Zemřel v závěru prosince roku 2021, do systému matriky bylo jeho úmrtí zapsáno až v lednu 2022.  
3 Datum úmrtí bylo určeno až po začátku roku 2023, do seznamu zemřelých v obecní matrice tak byl zahrnut až 

v průběhu února/března – jeho jméno proto není uvedeno v seznamu zesnulých ve Zpravodaji 1/2023. 
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Výsledky loňského sčítání lidu, domů a bytů 

Výsledky sčítání byly zveřejněny na přelomu února a března 2022. Nabízím přehled 

statistických dat pro naši obec získaných z webu www.vdb.czso.cz platných k 26. 3. 2021. 

Obyvatelstvo 

• základní přehled – dle pohlaví, dle věku, průměrný věk 

obyvatel celkem mužů žen   průměrný věk celkem muži ženy 

1 808 903 905   39,9 let 39,6 40,2 
 

0–4 let 107 (M 60, Ž 47) 50–54 let 153 (M 77, Ž 76) 

5–9 let 113 (M 60, Ž 53) 55–59 let 113 (M 67, Ž 46) 

10–14 let 123 (M 51, Ž 72) 60–64 let 73 (M 33, Ž 40) 

15–19 let 116 (M 59, Ž 57) 65–69 let 101 (M 49, Ž 52) 

20–24 let 78 (M 36, Ž 42) 70–74 let 85 (M 43, Ž 42) 

25–29 let 87 (M 42, Ž 45) 75–79 let 48 (M 22, Ž 26) 

30–34 let 89 (M 49, Ž 40) 80–84 let 28 (M 10, Ž 18) 

35–39 let 120 (M 60, Ž 60) 85–89 let 17 (M 5, Ž 12) 

40–44 let 166 (M 73, Ž 93) 90–94 let 4 (M 2, Ž 2) 

45–49 let 187 (M 105, Ž 82) 95 let a více 0 
 

• dle rodinného stavu 

svobodní ženatí, vdané rozvedení ovdovělí 

763 799 155 85 
 

• dle dosaženého vzdělání 

bez vzdělání 8 

základní (vč. neukončeného) 196 

střední vč. vyučení (bez maturity) 430 

úplné střední (s maturitou), vč. nástavbového a pomaturitního 400 

vyšší odborné, konzervatoř 18 

vysokoškolské 330 

nezjištěno 83 
 

• dle občanství  

české občanství 1 736 cizí občanství 70 
 

• dle národnosti 

česká moravská slezská slovenská 

1 128 182 0 16 

polská německá romská ruská 

1 2 5 3 

ukrajinská vietnamská   

14 6   
 

http://www.vdb.czso.cz/
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• dle mateřského jazyka 

český moravský slovenský polský 

1 610 15 23 2 

německý romský ruský ukrajinský 

1 2 18 14 

vietnamský maďarský anglický  

9 2 5  
 

• dle náboženského vyznání 

věřící, hlásící se k církvi, náboženské společnosti či směru 236 

z toho Církev římskokatolická 127 

 Církev československá husitská 9 

 Českobratrská církev evangelická 4 

věřící, nehlásící se k církvi, náboženské skupině či směru 183 

bez náboženského vyznání 829 

neuvedeno 560 
 

• ženy nad 15 let dle počtu narozených dětí 

Celkem žen nad 15 let 733 

0 dětí 1 dítě 2 děti 3 děti 4 děti 5 a více nezjištěno 

161 108 349 83 13 3 16 
 

• dle způsobu bydlení 

v bytech v zařízeních mimo byty a zařízení osoby bez domova 

1 790 1 17 0 
 

• dle registrovaného pobytu 

celkem mužů žen 

1 842 929 913 

 

Domy 

• počty domů v obci dle období výstavby či rekonstrukce 

Celkem domů v obci  558 

1919 a dříve 50 

1920–1945 46 

1946–1970 46 

1971–1980 53 

1981–1990 33 

1991–2000 46 

2001–2010 141 

2011–2015 82 

2016 a později 48 
 



 

50 

 

• dle vlastníka 

fyzická osoba 535 

obec, stát 4 

bytové družstvo 2 

jiná právnická osoba 9 

spoluvlastnictví vlastníků bytů 2 

kombinace vlastníků 1 
 

• dle materiálu nosných zdí 

kámen, cihly, 

tvárnice 

stěnové 

panely 
dřevo 

nepálené 

cihly 

ostatní materiály 

a kombinace 
nezjištěno 

406 3 13 58 62 16 
 

• dle způsobu odvádění odpadních vod 

přípoj na kanalizační síť 509 

vlastní čistička odpadních vod 6 

žumpa, jímka 31 

bez kanalizace a jímky 0 

nezjištěno 12 

 

Byty 

• byty v obci dle obydlenosti 

byty celkem obydlené neobydlené 

722 649 73 
 

• obydlené byty dle vlastnictví 

ve vlastním domě 494 

v osobním vlastnictví 1 

družstevní 4 

jiné bezplatné užívání bytu 35 

nájemní/pronajatý 39 

jiný důvod užívání 18 

nezjištěno 58 
 

• obydlené byty dle vybavení kuchyní 

s kuchyní s kuchyňským koutem bez kuchyně i koutu nezjištěno 

375 217 2 55 
 

• obydlené byty dle počtu místností (vč. kuchyně) 

1 místnost 2 3 4 5 a více nezjištěno 

8 27 67 138 350 59 
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Počasí 

Rok 2022 byl jako většina nedávných teplotně výrazně nadprůměrný. Průměrná roční teplota 

dosáhla na 11°C.  

Léto bylo velmi horké, nejvyšší denní teplota se v červenci vyšplhala na 36,4°C, v srpnu pak 

bylo nejvíce 36,1°C. Tropických dní (denní teploty nad 30°C) bylo celkem 37. Léto v tomto 

roce bylo 6. nejteplejším od roku 1961 (průměrná letošní letní teplota činila 18,8°C). Srážkově 

bylo léto průměrné, nejvíce pršelo v průběhu června.  

Nejchladnější dny byly v prosinci, kdy byla naměřena nejnižší teplota, která činila -9,3°C, 

nejchladnějším dnem roku byl 18. prosinec. Další takovéto dny byly naměřeny během ledna. 

Celkově byl ovšem leden teplotně nadprůměrný (o 2°C teplejší než průměr v letech 1991 až 

2020), únor byl teplejší o 3,5°C než průměr.  

Počasí v Hněvotíně a jeho okolí (teplotní údaje z meteostanice Slatinice a Těšetice) 

Leden 

Nový rok přišel s teplými dny, slunce svítilo a teploty se pohybovaly mezi 10°C až 15°C. První 

dva týdny v tomto trendu pokračovaly, teploty se ustavičně držely nad bodem mrazu. Až 

v závěru druhého týdne přišlo ochlazení, kdy se teploty dostaly i pod nulu. 17. leden byl oproti 

ostatním velmi větrným dnem, padal i déšť se sněhem. Následující den už ale zase slunečný. 

Vydatnějšího sněžení jsme se nedočkali, až 20. ledna napadl první sníh roku 2022, spolu s ním 

opět silný vítr, který způsobil tzv. „bílou tmu“ se sněhovou vánicí. Sníh se udržel jen pár dní, 

pak už se zase oteplilo. Poslední víkend v měsíci větrný, 30. ledna velmi silný nárazový vítr po 

celý den, a to v celém Česku.  

Únor 

Ve svých prvních dvou týdnech nepřinesl únor přílišné ochlazení. Teploty se stabilně držely 

kolem 8°C. Dočkaly jsme se ale silného větru. Dnů, během nichž jsme se dočkali silného 

nárazového větru, bylo dost – v druhém týdnu dosahovaly nejvyšší naměřené nárazy až 71 

km/h. Až na 10. a 11. únor, kdy byly dny teplotně příjemné, teploty až 13°C, se i další dny nesly 

v trendu nastaveném v úvodu. A setrvaly tak až do konce měsíce. A větru jsme si opět užili i 

v dalších týdnech. 17. února byly zaznamenány nárazy nejvyšší, až 77 km/h – takovéto nárazy 

jsou klasifikovány jako „silný vichr“. Nicméně, u nás větší následky nezanechal. Až na pár 

polámaných větví menších stromů, jeden vyvrácený starý ovocný strom u silnice u hřbitova a 

pár poškozených plechů na střeše kostela.  

Březen 

Březen začal příjemně, dny byly slunečné a bylo nám jasné, že zima, která letos takřka 

nedorazila, skončila. Po prvním týdnu se teploty pravidelně dostávaly nad hranici 10°C, svítilo 

slunce, dešťové srážky žádné. Na ty byl měsíc obecně velmi chudý – za celý měsíc pršelo 

vydatněji prakticky jediný den. V druhé polovině března už se denní teploty blížily k hranici 

20°C. Tato hranice byla pokořena 23. 3., kdy se teploty dostaly k 21°C.  Další takový den byl 

ještě v závěru měsíce. Poslední březnový den se s námi ovšem rozloučil výrazným poklesem 

teplot, kdy se z denních 20°C stalo pouhých 6°C.  
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Duben 

Přivítal nás chladnými teplotami, větrem a krátkými sněhovými přeháňkami. První víkend 

v měsíci byl velmi studený, chvilkami sněžení, ovšem sníh po dopadu roztál. Teploty 

nepřekročily ani 5°C. V noci mrzlo. Po dvou týdnech se počasí začalo zlepšovat, došlo i na 

několik příjemných slunečních dní s teplotami kolem 20°C. Pak ale opět pád teplot, přišel silný 

vítr. Došlo rovněž na přeháňky. Velikonoce se však letos vydařily, bylo příjemně a slunečno.  

24. dubna přišly bouřky, celý den se po obloze proháněla tmavá oblaka – došlo jak na silný 

hustý déšť, tak i na kroupy. Závěr měsíce patřil už opět příjemnému počasí, denní maxima 

kolem 20°C.  

Květen 

Do května jsme vstoupili příjemnými slunečnými dny, s teplotami nad 20°C. Došlo i na pár 

dešťových přeháněk. Druhý týden teplotně příjemný, teploty se dostávaly k 25°C. Deště ale 

ubylo, takže se výrazným problémem stala vysoká koncentrace pylů v ovzduší (zejména 

z jehličnatých stromů) – poprašek pylu byl úplně všude. Sérii horkých dní narušil 17. květen, 

kdy konečně pořádně celý den pršelo a ochladilo se k 17°C. Alespoň jsme se tak zbavili toho 

všudypřítomného pylu. 20. května, nejteplejší den měsíce, teploty narostly k tropickým 30°C. 

Závěr měsíce ve znamení ochlazení, 25. 5. opět velmi deštivý den, poté teploty klesly postupně 

pod 25°C a poté i pod 20°C. Závěrečné dva dny ale opět příjemné a slunečné.  

Červen 

První červnové dny byly příjemné, slunečné počasí s teplotami kolem 25°C. V noci ze 3. na 4. 

června přišla poměrně silná bouřka, větší následky po sobě ale nezanechala. Pranostika 

„Medardovo kápě, čtyřicet dní kape“ se letos potvrdila. 7. začalo pršet a deštivé byly i 

následující dny. Od 11. června přišly horké dny s teplotami k 30°C. Přicházely ale i bouřky, 

jedna třeba 16. 6., kdy došlo i na kroupy. Další bouřky se silným větrem se přihnaly od západu 

20. června. Teploty v dalších dnech nadále stoupaly, až se v posledním týdnu dostaly nad 

hranici 35°C – na slunci se téměř nedalo kvůli vedru a dusnu vydržet. A takový byl červen až 

do svého závěru, děti si tak pro vysvědčení zašly v sluncem zalitý den. 

Červenec 

První prázdninový měsíc se nesl nejen u nás ve znamení „supertropů“ – jak je označovala 

všechna česká média. První dny byly slunečné a bylo dusno, v průběhu úvodního týdne ale 

došlo i na pár příjemných dní, kdy se teploty zdržovaly kolem 27°C. Oproti zbytku Česka se 

nám bouřky vyhýbaly. Druhý týden dorazil silný vítr s nárazy až 49 km/h. Polámal slabší větve 

stromů a zahýbal zahradním nábytkem. Počátkem 3. týdne došlo na ony „supetropy“. Teploty 

dosahovaly k 37°C a byly neúnosné. Tropické byly taktéž i noci. Po takto pekelném týdnu pak 

byl ten poslední vysvobozením – počasí se umoudřilo a teploty klesly pod 30°C. Došlo i na 

potřebný déšť.  

Srpen 

V srpnu se u nás střídaly teplé a tropické týdny. V prvním týdnu se v některých dnech dostaly 

teploty až k 36°C, naopak v druhém týdnu se držely pod hranicí 30°C. Třetí týden opět tropický, 

po několik dní za sebou se denní maxima šplhala k 35°C. Po těchto dnech přišlo náhlé 

ochlazení, na dva dny teploty spadly na 20°C, spolu s nimi přišly srážky. Závěr prázdnin byl 

příjemný, teploty už nesahaly k tropickým hranicím, držely se kolem 26°C.  
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Září 

Měsíc začal příjemně, první dva týdny se držely příjemné letní teploty kolem 25°C. Po 13. 9. 

ale došlo k obratu, dorazilo chladno, ranní mlhy a deštivé počasí. Teploty se setrvale držely pod 

hranicí 20°C. Některé dny poklesly pod 15°C. Druhá polovina září trend potvrdila. Letní dny 

skončily, často pršelo a až do konce měsíce jsme se už vyšších teplot nedočkali. 

Říjen  

V říjnu jsme se dočkali babího léta a s ním spojených slunečných dní. Teploty dosahovaly nad 

20°C. Některé dny doprovázely přeháňky. Až koncem měsíce slunečno pomalu ustupovalo a 

začalo přibývat ranních mlh, někdy přetrvaly i po celý den. S tím souvisely také postupně 

klesající teploty až k hodnotě 10°C.  

Listopad 

První týden měsíce pokračoval v teplotním trendu z konce října. Po 10. listopadu klesly nejvyšší 

denní teploty pod 10°C. V druhé polovině měsíce došlo na první dny, kdy teploty klesly i pod 

bod mrazu. 18. listopadu přišlo první sněžení, šlo ale spíše o déšť se sněhem a žádné pokrývky 

jsme se tedy nedočkali. Do konce měsíce už se denní teploty udržely na maximální hodnotách 

kolem 8°C. Nejníže klesla teplota k -4°C.  

Prosinec  

Prosinec začal s teplotami nad nulou, nejvýše dosáhly až k 9°C. V druhé třetině měsíce došlo 

k ochlazení a teploty během dne nepřekročily bod mrazu – nejníže klesly až k -11°C. Sníh 

poprvé napadl 12. prosince. O pár dní později, 16. prosince, sněžilo celou noc a napadlo takové 

množství sněhu, jaké u nás v prosinci dlouho nebylo. Protože až do 20. prosince mráz nepolevil, 

sníh vydržel nebývale dlouho. Na Vánoce se ale oteplilo a sníh roztál, na Štědrý den bylo kolem 

10°C. Do konce roku už jsme se mrazu nedočkali. Silvestr byl v Česku nejteplejším za celou 

dobu měření (v Čechách bylo až 18°C).   
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Z minulosti: 130. výročí SDH Hněvotín 

Letošní rok patřil v Hněvotíně i v blízkém okolí hasičským výročím. Sbory dobrovolných 

hasičů slavily kulatá jubilea svého založení: 

130 let 
SDH Hněvotín, SDH Těšetice 

SDH Ústín, SDH Senice na Hané 

100 let SDH Slatinky 

80 let SDH Topolany, SDH Rataje 
 

U nás se nesl ve znamení oslav 25. červen. Na tento den si dobrovolní hasiči připravili oslavy 

spojené s průvodem od sochy sv. Floriána, oceněním dlouholetých členů a posezením s 

občerstvením pro občany. Při příležitosti takto významného výročí je příhodné ohlédnout se 

zpět na bohatou historii místního SDH a to prostřednictvím kroniky spolku, kterou od jejího 

založení roku 1974 vede pan Vlastislav Stejskal.  

Jako prvopočátek organizovaných hasičů v naší obci můžeme označit rok 1830, kdy byl založen 

první německý spolek dobrovolných hasičů. Jeho členskou základnu tvořili jak místní Němci, 

tak i čeští starousedlíci, část členů byla i z blízkých Topolan. V pozdějších letech se pro tyto 

hasiče vžilo pojmenování „Veteráni“. Po vzniku samostatného Československa tento spolek 

zanikl. Veškerá hasičská činnost se soustředila pod český spolek, který vznikl roku 1892.  

Souvisle popsanou činnost spolku máme dochovanou po konci druhé světové války. V hostinci 

U Šromů byl 10. listopadu 1945 znovuobnoven český hasičský spolek, za jehož starostu byl 

zvolen Josef Heda. Jednou z prvních akcí, kterou spolek uspořádal, byl hasičský ples 5. ledna 

1946, jehož výtěžek činil 12 150,90 Kčs. Ještě v průběhu onoho roku se hasiči vrhli na pořádání 

řady dalších akcí – v březnu zapálili vatru k připomínce narozenin T. G. Masaryka, dále 

následovala hodová zábava, další rok zábava pomlázková nebo vinobraní. Na začátku roku 

1947 dochází ke změně ve vedení, starostou se stává František Marek. Organizace tehdy měla 

37 činných členů, 5 žen, 8 dorostenců a 50 na činnost přispívajících.  

Téhož roku sbor pořídil novou stříkačku, která nahradila předchozí poruchovou. Posvěcena 

byla 15. června 1947 proboštem Lochmanem.  

S příchodem 50. let se v hasičské kronice objevují první záznamy o účasti hasičských družstev 

na soutěžích. Na březnové valné hromadě roku 1951 se k vycvičení družstva mladých hasičů 

přihlásil tehdejší místopředseda sboru František Bernát. Záznamy o tři roky později hovoří již 

o dvou 20členných družstvech – chlapecké se toho roku umístilo v oblastní soutěži na 2. místě, 

tým žen to dotáhl až na okresní kolo do Náměště na Hané, kde skončil celkově druhý. Kronika 

k těmto úspěchům dodává: „Za tyto výsledky a na jejich přání jim bylo umožněno pořádat 

zábavu kácení máje. Jelikož neměli dostatečnou podporu starších bratří, tak se akce nekonala.“ 

Hasiči nepodceňovali zejména prevenci proti vzniku požárů. Organizovali protipožární 

prohlídky, osvětové besedy (jak pro děti ve škole, tak pro veřejnost), ve spolupráci se 

zemědělským družstvem pak tzv. žňové hlídky na polích. Na těchto hlídkách se spolu s členy 

sboru podílela také místní mládež. K roku 1958 měl sbor 56 členů, z toho 6 žen.  

Začátek 60. let přinesl hasičům zkoušku v podobě povodní. Po vydatných deštích vtrhla voda 

z polí do obce a napáchala škody na majetku. Odčerpávání vody ze zatopených domů a ulic 
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zabralo více jak 60 hodin práce, do nichž se zapojilo 35 členů sboru. Rok 1961 ale přinesl i 

úspěchy, v červnu se družstvo žaček umístilo na okrskové soutěži na prvním místě a to 

v konkurenci dalších devíti týmů. V okresním kole pak skončily třetí. Výbor je za skvělý 

výsledek ocenil čtyřdenním zájezdem.  

Stále více se dostávala do popředí právě ona činnost s mládeží. Ve škole byl založen kroužek 

požární ochrany (ČSPO), pod patronátem hasičů vznikl také divadelní kroužek, který vedl člen 

sboru František Maršálek. V kronice je dochován záznam o pohádkovém představení 

„Perníková chaloupka“, s jehož nácvikem vypomohl Oldřich Ziegelheim, člen souboru 

olomouckého divadla Oldřicha Stibora. Šlo o významnou událost, neboť kronika uvádí 

jmenovitě kompletní obsazení hry: Jeníčka ztvárnil Josef Bátěk, Mařenku Marie Růžičková, 

ježibabu Hedvika Mlčochová a ježidědka Jan Wagner, ostatní role si zahrálo dalších 8 herců. 

Jako poslední zaznamenaná hra je uvedena ta s názvem „Hledá se hrdina“ – její premiéra se 

uskutečnila koncem roku 1962. 

Přelom let 60. a 70. se nesl v zaběhnutém režimu. K výraznějším změnám ve vedení sboru došlo 

roku 1978, kdy během schůze nedošlo k opětovnému zvolení dosavadního předsedy a toto 

místo tak zůstalo uvolněno. Do vedoucí funkce byl následně navržen a také zvolen Josef 

Studený. Obměny doznal i zbytek výboru.  

Téhož roku se hasičům naskytla příležitost uspořádat na místním hřišti okrskovou požární 

soutěž. Ovšem nedopadlo to zcela dle plánu, jak ostatně dokládá zápis z kroniky: „…ale na 

poslední chvíli nám Sokol zkomplikoval situaci tím, že i když jsme měli hřiště zamluveno, 

pořádal pohárovou soutěž v kopané. Tím jsme byli nuceni hledat narychlo náhradní prostory a 

našli jsme je v podobě hřiště v Lutíně. I přes tyto potíže to byl podnik velice zdařilý a měl i 

patřičný finanční efekt.“ Družstvo našich hasičů na tomto klání zazářilo a odneslo si první 

místo. Další soutěže na sebe nenechaly dlouho čekat.  

Roku 1980 měl sbor 26 stálých členů. Hasiči prováděli námětová cvičení, nejčastěji v areálu 

zemědělského družstva, pokračovali v účasti na kulturním životě v obci – pořádali plesy a 

dětské dny, zapojovali se do májových oslav („…každý rok se náš sbor zúčastňuje májových 

oslav v obci. Naše uniformy dodávají lampionovému průvodu, který se formuje u národní školy, 

ten pravý říz a pokládání věnců u pomníku odboje našimi členy patří k neopakovatelným 

zážitkům.“) nebo zajížděli na hasičské soutěže v okolních vsích nebo pořádali tato klání i u nás 

– třeba roku 1983 se místní soutěže účastnilo 10 družstev. Ve stejném roce byla zásahová 

jednotka za nelehkou práci odměněna přidělením nového vozu Avia 31, což mimo jiné vyřešilo 

problémy s přepravováním družstev na soutěže. Dosavadní vozidlo Škoda 1203 v tomto ohledu 

již delší dobu nevyhovovalo. Vůz Avia sloužil hasičům v Hněvotíně dlouhých 37 let, prodán 

byl roku 2020. V roce 1986 se sbor vrátil k tradici kácení máje, která byla po 20 let opomíjena. 

Májka vysoká 22 metrů byla slavnostně vztyčena 25. května. Kronika popisuje zajímavou 

situaci: „Pak nastal maraton hlídek až do jeho skácení 31. května. Dva dni před kácením máje 

přijela před půlnocí skupina ostrých hochů z Těšetic, vybaveni motorovou pilou s jasným 

úmyslem, ale obrana, vedená Bernátem Petrem st. jim nedala šanci.“  

Historický exkurz do historie místních hasičů zakončím v roce 1987. Hasičská kronika popisuje 

událost, o níž jsem se zmiňoval v jednom z mých historických článků a také v kronice za rok 

2020. Jedná se o havárii sovětského vrtulníku ze dne 24. července toho roku: „Byl pěkný páteční 

den, když po zahoukání sirény jela naše vozidla do družstva a podle předem zpracovaného 

scénáře dvěma proudy oblehla budovu sušičky. Tři členové, tvořící první proud už umývali 
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střechu, když si povšimli trochu zvláštního letu vrtulníku. Rozhodně to bylo zajímavější než mytí 

střechy a proto teď o tom můžu tak zasvěceně psát. Vrtulník, který prolétl nad budovami JZD, 

se pokoušel o nějaký manévr, snad obrátku, za přerušovaného chodu motorů. Manévr se 

nepovedl, ohnuvší se list hlavní vrtule porušil prodloužený trup k druhé vrtuli, čímž se stal stroj 

těžko ovladatelný, neboť ihned vysadil motor, a to byl konec stroje i posádky. Vrtulník sovětské 

armády se zřítil na západním okraji obce, v prostoru Hanelovy zahrady. Naše vozidla tam 

dorazila ihned a prováděla zásah na přání pilota druhého vrtulníku, který tam přistál, hledal 

letovou skříňku a našel ji, načež hned odletěl. Prostor se začal plnit lidmi, kteří nacházeli 

jednotlivé díly roztroušeny v řepě a v chmelnici. Když jsme svinovali hadice, přijely vozy 

bezpečnosti, útvaráků a sovětských hasičů z letiště. Za dva dni přijela kolona vojenských vozidel 

sovětské armády a pomocí těžké techniky dobývala z řepného pole to, co našim zrakům zůstalo 

utajeno. Vrak vrtulníku se vešel na pět náklaďáků. Na památku této tragické události byl 

postaven tříčlenné posádce pomník.“ Hasičská kronika je z důvodu tehdejší cenzury ze strany 

Sovětů jediným místním dobovým pramenem, který nehodu vrtulníku zaznamenává. 

V oficiálních obecních kronikách o ní nenajdeme sebemenší zmínku.   

O historii místních hasičů by se toho dalo napsat ještě mnoho. Samotná hasičská kronika čítá 

více jak 150 popsaných stran a rovněž řadu působivých ručně kreslených ilustrací. Jak jsem 

v úvodu zmínil, tato kronika je čistě autorským počinem pana Vlastimila Stejskala, 

dlouholetého člena SDH. Při příležitosti, kdy mi svou kroniku zapůjčil, jsem zajistil její 

digitalizaci a rovněž vytištění jedné kopie, kterou jsem uložil v archivu obecního úřadu. Jak 

dokládá tato kapitola, dá se z ní čerpat mnoho zajímavých a jinde nesehnatelných informací.  
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Seznam příloh kroniky obce Hněvotín 2022 

Příloha 1 Fotografická příloha – společenské a kulturní akce 

Příloha 2 Fotografická příloha – pozvánky a letáčky 

Příloha 3 Kompletní výsledky komunálních voleb 2022, oficiální zápis o výsledcích 

Příloha 4 Usnesení z 1. ustavujícího zasedání zastupitelstva 18. 10. 2022 

Příloha 5 Volby: letáky kandidátky č. 1 – Zelená pro Hněvotín  

Příloha 6 Volby: leták kandidátky č. 2 – „OPĚT ZA JEDEN PROVAZ“ 

Příloha 7 Volby: leták kandidátky č. 3 – Hněvotínští patrioti 

Příloha 8 Volby: leták kandidátky č. 4 – SPOLEČNĚ PRO HNĚVOTÍN 

Příloha 9 Volby: leták kandidátky č. 5 – Naše srdce bije pro Hněvotín 

Příloha 10 Pamětní obrázek Karla I. z akce „Událost jara“ 

Příloha 11 Harmonogram vystoupení na Mikulášování ZŠ a MŠ 2.12.2022 

Příloha 12 Novinová příloha: Lidové noviny ze dne 25. 2. 2022 „Válka v Evropě“ 

Příloha 13 Novinová příloha: MF Dnes ze dne 9. 9. 2022 „Královna zemřela“ 

 

 

Pozn. Všechny přílohy uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín. 
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Seznam zkratek 

Politické strany, organizace a státy 

ODS Občanská demokratická strana 

STAN Starostové a nezávislí 

KDU-ČSL Křesťanská a demokratická unie – Česká strana lidová 

TOP09 Liberálně konzervativní česká politická strana 

SPD Svoboda a přímá demokracie 

EU Evropská unie 

NATO Severoatlantická aliance 

OSN Organizace spojených národů 

PČR Parlament České republiky 

PS Poslanecká sněmovna 

ČR Česká republika 

USA Spojené státy americké 

Obecní samospráva a místní organizace 

OÚ Obecní úřad 

KD Kulturní dům 

ZŠ a MŠ Základní škola a Mateřská škola 

TJ FC Tělovýchovná jednota fotbalový club 

MS ČČK Místní skupina Českého červeného kříže 

SDH Sbor dobrovolných hasičů 

SRPŠ Spolek rodičů a přátel školy 

MS Blata Myslivecké sdružení Blata 

ZD Zemědělské družstvo 

DPS Dům s pečovatelskou službou 

Ostatní 

MZ ČR Ministerstvo zdravotnictví České republiky 

SWIFT 
Společnost pro celosvětovou mezibankovní finanční 

telekomunikaci – vykonavatel mezinár. finančních transakcí  

KHS Krajská hygienická stanice 

PPP Pedagogicko-psychologická poradna 

SSŠS Sigmundova střední škola strojírenská Lutín 

IT Informační technologie 

Školní předměty  

AJ Anglický jazyk NJ Německý jazyk 

ČJ Český jazyk PČ Pracovní činnosti 

D Dějepis Př Přírodopis 

EnV Environmentální výchova RJ Ruský jazyk 

F Fyzika TV Tělesná výchova 
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HV Hudební výchova VO Výchova k občanství 

Ch Chemie VV Výtvarná výchova 

INF Informatika  VZ Výchova ke zdraví 

KČR Český jazyk pro Ukrajince Z Zeměpis 

M Matematika   
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Kronika obce Hněvotín za rok 2022 obsahuje 61 stran. 

 

Zápis do kroniky schválil starosta obce Petr Niessner dne 16. 6. 2023. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


